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کارگردان فیلم ســینمایی »عینک« می گوید: با وجود 
مســاعد نبودن شرایط برای اکران، معتقدم کودکان به 
تنفس و تنوع نیاز دارند و حتی اگر جنگ رخ دهد، نباید 
آن ها را تا جای ممکن درگیر کرد؛ این ضرورتی است که 
اکران »عینک« را در این مقطع برای من توجیه می کند.

فیلم سینمایی »عینک« به کارگردانی...

تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: عربستان دوست 
ایران نیست، دشمن ایران است اما همسایه  است 
و بــرای قدرت منطقه ای تاثیرگــذار باید تلاش 
کرد رابطه ایران و عربستان خوب شود. اما همه  
این اتفاقات به شــرایط منطقه ای و جهانی ایران 
بستگی دارد. اگر ایران بتواند ژئوپلیتیک خود را 
باز کند و براساس یک ژئوپلیتیک باز با دنیا تعامل 
داشته باشد، طبیعتا عربستان و امثال عربستان 
هم به ایــران نزدیک می شــوند، وگرنه ترجیح 

نمی دهند با ایران کار کنند.
عبدالرضا فرجی راد تحلیلگر مســائل بین الملل در 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در پاسخ به این سوال، بعد 
از چند دور مذاکرات بین ایران و عربستان سعودی 
که چند وقتی بود مسکوت مانده بود بار دیگر برای 
از ســرگیری مذاکرات پالس هایی رد و بدل شــده 
است تحلیل شما درباره از سرگیری روابط چیست، 
گفت: عربستان رابطه و گفت وگوهای خود با ایران را 
براســاس رابطه ایران با روابط جهان به ویژه اروپا و 
آمریکا تنظیم کرده است. یعنی هر وقت سعودی ها 
احساس کنند مثلا به توافق هسته ای نزدیک شدند 
یا روابــط ایران با غرب و اروپا بهبود یافته، ســعی 
می کنند به مذاکرات سرعت بدهند و نتیجه بخشی 

داشته باشند.
وی افزود: در مقابل هم عربســتان هروقت احساس 
کند ایران روابطش با اروپا تیره شــده و در انزوا قرار 
گرفته و فشــار غرب روی ایران زیاد است و توافق 
هسته ای هم دور از دسترس است، بازی می کنند و 
آمادگی مذاکرات از خودشان نشان نمی دهند. امروز 
هم ما در چنین شرایطی هستیم. حالا طرف ایرانی 
تمایلات خودش را نشــان می دهد. در ســفری که 
آقای امیرعبداللهیان به اردن داشــت و در اظهارات 
ســخنگوی وزارت خارجه هم اظهار علاقه شد که 
هروقت ســعودی ها آمادگی داشتند ما هم آمادگی 
داریم. اما من اعتقاد دارم تا مذاکرات هسته ای ایران 
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به آدم های خوب بی عرضه مسئولیت ندهید
یکــی از مراجع عظا م تقلید با بیان اینکه 
مردم از اوضاع اقتصادی به شدت گلایه مند 
و نگرانند، گفت: ما برای دولت و مسئولان 

دعا می کنیم، اما از اوضاع ناراضی هستیم.
به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت الله مکارم 
شیرازی روزگذشته در دیدار قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی ضمن تسلیت ایام 
شهادت صدیقه طاهره )س( با بیان این که 
مردم از اوضاع اقتصادی به شدت گلایه مند 
و نگرانند، اظهار داشت: مسائل اقتصادی 
برای مردم به یک معضل و معما تبدیل شده 
که نمی توانند آن را حل کنند. شرایط به 
گونه ای است که نه تنها رو به بهبود نیست، 
بلکه تورم در بعضی کالا ها نسبت به سال 
گذشته افزایش شدید داشته است. مردم 
نسبت به اقتصاد و فرهنگ حساس هستند 
و انتظار تغییر دارند. وی با اشاره به افزایش 
نرخ دلار در کشور افزود: وابستگی پایه های 
اقتصادی کشور به دلار سبب افزایش نرخ 
دلار در کشور شده، اما از مسئولین تصمیم 
گیری خاصی دیده نمی شود. مکارم شیرازی 
از بانک ها به عنوان مشکلی بزرگ در کشور 
یاد کرد که به صورت لجام گســیخته به 
پیش می رود و تصریح کرد: بانک ها تنها به 
دنبال منافع خودشان هستند، مبالغی که 
وام می دهند هرچند کم وناچیز است، اما 
برای آن سود های کلان دریافت می کنند. 
مجلس می تواند با اصــلاح قانون، جلوی 
انحراف بانک ها را بگیرد و اجازه بدهد مردم 
زندگی کنند.  آیت الله مکارم شیرازی در 
مورد مسائل اخیر کشور نیز خاطرنشان 
کرد: نباید مسائل کوچک را بزرگ جلوه 
دهیم، آشوبگران کوچک تر و ناچیزتر از 
این هستند که بخواهند تغییری در نظام 

و کشور ایجاد کنند.
وی با اشــاره به اینکه بایــد بهانه ها به 
خصــوص بهانه هــای اقتصــادی را از 
اغتشاشــگران گرفت، افــزود : آن ها به 
همین بهانه باعث ایجاد ناامنی در کشور 
می شوند که باید بهانه را از دست آن ها 
گرفت علاوه بر اینکه از تندروی های غیر 

ضروری هم خودداری شود.
 آیت الله مکارم شیرازی ایجاد امید در کشور 
را از اولویت های اساســی برشمرد و بیان 
داشــت: باید جلسات سه قوه بیشتر شود 
و به صورت هفتگی و شــفاف برای مردم 
گزارش داده شود که چه کار هایی صورت 

گرفته و برای آینده چه برنامه هایی دارند.
وی تجزیه و تحلیل مســائل و مشکلات 
را از جملــه وظایــف مجلس شــورای 
اسلامی دانست و افزود: مجلس می تواند 
با هم اندیشی با دیگر قوا و بیان مطالب و 
مشکلات در حل مشکلات به دولت کمک 
کند. وی فضای مجازی را تریبون خوبی 
بــرای بیان مطالب مفید با دلیل و برهان 
دانست و گفت : نباید فضای مجازی را به 
دشمنان واگذار کرد، بلکه باید مطالب مفید 
را در فضای مجازی منتشر کنیم تا مردم 
بتوانند خوب و بد را ببیند و مقایسه کنند.

 آیت الله مکارم شــیرازی مردم را وفادار و 
علاقه مند به نظام دانست و ادامه داد: مردم 
از ما گلایه دارند که چرا به مسئولین نسبت 
به مشــکلات تذکر نمی دهیم، در حالی 
که ما مکرر تذکــر داده و می دهیم و این 
تذکرات در ســایت ما نیز منعکس است، 
حال اینکه چرا صداوسیما تذکرات مراجع 
را منعکس نمی کند، حتما مصلحتی دارد، 
اما مردم انتظار دارند که مسئولین به این 

تذکرات ترتیب اثر دهند.

وی در پایان این دیدار ابراز داشتند: ما برای 
دولت و مسئولان دعا می کنیم، اما از اوضاع 

ناراضی هستیم.
چیزی از گرانی و مشکلات مردم کم نشده

آیــت الله نوری همدانی نیــز در دیداری 
جداگانه با قالیباف، گفت: متاسفانه مردم به 
لحاظ قدرت خرید دیگر آن توان سابق را 
ندارند. بیکاری، گرانی کم ارزشی پول ملی 
این ها اموری هســتند که باعث ناراحتی 
مردم شده است و باید مسئولین امر برای 
حل این مشکلات و رفع این کمبود ها تمام 

توان و سعی خود را به کار بگیرند.
آیت الله نوری همدانی روزگذشته در دیدار 
با قالیباف رئیس مجلس ضمن تســلیت 
ایام فاطمیه با اشــاره به اصول چهارگانه 
امیر مومنان )علیه الســلام( در حکومت 
داری تصریــح کردند: حضرت علی )علیه 
الســلام( به مالک اشتر وظایف مسئولین 
در اداره کشور اسلامی را این گونه توصیف 
نمودند: »جبایة خراج ها و جهاد عدو ها و 
اســتصلاح اهل ها و عمارة بلادها«؛ یعنی 
جمع آوری مالیات و نظارت دقیق و صحیح 
بر بیت المال و استفاده صحیح آن در امور، 
مبارزه با دشمنان، اصلاح امور مردم و ایجاد 
زمینه هــای تربیت و رشــد و تعالی برای 
مردم و آبادی و عمران کشور. این امور باید 
همواره سرلوحه کار های مسئولین باشد و از 

این امور نباید غفلت کرد.
وی در ادامــه افزود: منظــور از جمهوری 
اسلامی، یعنی همین مردم، همانطور که 
امام فرمودند: اصل همین مردم هستند و 
باید عنایت و توجه شــما به همین مردم 
باشد که همیشه پشتیبان انقلاب و نظام 
اسلامی هستند. باید نظام ما در رسیدگی 

به مردم الگویی مناسب در جهان باشد.
ایــن مرجع تقلیــد در ادامه با اشــاره به 
مشکلات اقتصادی و کم شدن قدرت خرید 
مردم خاطر نشان کردند: متاسفانه مردم به 
لحاظ قدرت خرید دیگر آن توان سابق را 
ندارند. بیکاری، گرانی کم ارزشی پول ملی 
این ها اموری هســتند که باعث ناراحتی 
مردم شده است و باید مسئولین امر برای 
حل این مشکلات و رفع این کمبود ها تمام 

توان و سعی خود را به کار بگیرند.
آیت الله نــوری همدانــی در ادامه افزود: 
متاســفانه پول ملی ما کم ارزش شده و 
قدرت خرید مردم هم کم اســت، مردم از 
ما انتظار دارند که مشکلات و نارسایی ها 
را به گوش مسئولین برسانیم. امیر مومنان 
)علیه السلام( به مالک اشتر فرمودند: »اللهَ 
فْلیَ مِنَ الذَِّینَ لاَ حِیلةََ«  بَقَةِ السُّ اللهَ فیِ الطَّ

باید توجه داشــته باشید بیت المال برای 
مردم است نباید هیچگونه تبعیضی وجود 
داشــته باید تفاوت ها از بین برود و شاهد 
رفاه و گشــایش اقتصادی و ارزانی در سر 
سفره های مردم باشیم. متاسفانه چیزی از 
گرانی و مشــکلات مردم کم نشده است. 
در این چند سال چیزی ارزان نشده است، 
باید با همت مضاعف و برنامه ریزی دقیق 

مشکلات اقتصادی را حل نمود.
وی بــا اشــاره به نقشــه ها و توطئه های 
دشمنان علیه نظام مقدس اسلامی افزود: 
ما باید آنقدر قوی باشیم که دشمنان جرأت 
نقشه کشی و فکر ضرب زدن به خود راه 
ندهنــد. حفظ نظــام و یادگار های امام و 
پشــتیبانی از رهبری از ضروریات اســت 
همانگونه که امام و رهبری مکرر در ملاقات 
هایشــان تاکید کرده اند، حل مشکلات 
اقتصادی مردم و حفظ ارزش های انقلاب و 
اسلام باید اولیت کار مسئولان باشد حفظ 
این انقلاب و نظام با حفظ ارزش ها و حل 

مشکلات مردم میسر است.
ایــن مرجع تقلید تعهد همراه با تخصص 
را از ضروریات انتصابات مســئولان کشور 
دانســته و خاطر نشــان کرد: مردم از ما 
گِله مند هســتند که چرا مشکلات را به 
مسئولان انتقال نمی دهیم، اما مردم باید 
بدانند که از مشکلات آن ها آگاهیم و آن 
را بیان می کنیم، ولی متاسفانه انعکاس داده 
نمی شود. وی گفت: باید توجه داشت که ما 
در زمان جنگ به پشتوانه همین مردم در 
مقابل تمامی دشمنان ایستادیم از این رو 
عنایت و توجه به این مردم باید سرلوحه 
تمام کار ها باشد امیدوارم در دیدار بعدی 
این مشکلات حل شده باشــد و مردم از 

اقدامات شما راضی و خوشنود باشند.
نباید مسئولیت را به آدم های بی عرضه و 

بداختلاسی داد
آیت الله جــوادی آملی، این مرجع تقلید 
شــیعیان نیز در دیدار آقــای محمدباقر 
قالیباف رییس مجلس شــورای اسلامی 
بیان داشــتند: دو چیز مملکت را نگه می 
دارد؛ یکی سواد فعلی و دیگری امید آینده 
که مسئولین باید تلاش کنند این دو امر از 
دستشــان در نرود، اگر سواد فعلی و امید 
آینده بود، نتیجه اش پایــداری مردم در 
جنگ هشت ساله علیه نظام اسلامی است، 
اما اگر نه سواد فعلی بود و نه امید به آینده، 
هم فرار مغزها خواهد بود و هم مشکلات 
اقتصادی در ازدواج و اشــتغال و مسکن 
جوانان و هم این قرآن سوزی ها و مسجد 
سوزی ها. ایشان ادامه دادند: ما دو وظیفه 

داریم، یکی دعاکردن به درگاه خداست که 
از دعاهای سحر نباید غافل شد و دیگری 

عقل و تدبیر است.
ایشان با بیان اینکه نباید مسئولیت اجرایی را 
به آدم های خوب بی عرضه و یا بداختلاسی 
داد، اظهار داشتند: حضرت امیر علیه السلام، 
کمیل را مسئول منطقه ای نمود، سربازان 
امــوی به این منطقه حمله بردند و آنجا را 
غارت کردند، حضــرت نامه ای به کمیل 
نوشــته که در نهج البلاغه آمده، مضمون 
آن این اســت که برخی تنها به درد دعای 
کمیل می خورند ولی توان اداره یک منطقه 
را ندارنــد! لذا باید از واگذاری مســئولیت 
به آدم هــای خوب بی عرضه در کشــور 
جلوگیری شــود و همچنیــن جلوی آدم 
های بداختلاسی و نجومی نیز گرفته شود. 
ایشان بیان داشتند: داشتن رهبر خوب، یک 
طرف قضیه است، ما بالاتر از امیرالمومنین 
که نداریم، اگر مدیران و کارگزاران با عرضه 
وجود نداشــته باشــد و مردم در صحنه 
نباشند، شکست قطعی است! اگر ضعف در 
مدیریت داشته باشیم خداوند نظر خود را از 
ما بر می گرداند، امیرالمومنین علیه السلام 
می فرماید »من وجد ماء و تراباً فافتقر فابعده 
الله« کشوری که آب دارد، خاک دارد، نتواند 
خود را اداره کند و نیازمند به دیگران باشد 

خدا او را از رحمت دور کند!
ایشــان با بیان اینکه شهداء سرمایه های 
کشور هستند، اظهار داشتند: اگر در صحنه 
کربلا یک عابس وجود داشت که عریان به 
میدان آمد، ما در هشت سال دفاع مقدس، 
جوانان پاک زیادی داشتیم که پلاک های 
خود را کندند و هیچ نام و نشــانی از آنها 
نیست، اینها سرمایه های کشور و صاحبان 
اصلی آن هســتند. ایشــان ادامه دادند: 
امیدواریم تا خداوند به حرمت خون های 
پاک این شهداء کشور را حفظ کند، اما باید 
بدانیم که اگر درست رفتار نکنیم خداوند ما 
را خواهد برد و به وسیله قوم دیگری دینش 
را حفظ خواهد کرد؛ در ادعیه ماه مبارک 
رمضان می خوانیم که خدایا تو که دینت 
را حفظ خواهی کرد، چرا ما حافظ دین تو 
نْ تنَْتَصِرُ بهِِ لدِِینِکَ  نباشیم أنَْ تجَْعَلنَِی مِمَّ
وَ لَا تسَْتَبْدِلْ بیِ غَیْرِی چرا ما نباشیم؟! چرا 

ما دین خدا را حفظ نکنیم؟!
آیت الله جوادی آملی در پایان ابراز داشتند: 
آخرین حرف این است که مواظب زبانمان 
و ادبمان باشــیم، مبادا از حرف ما، گفتار 
ما، سوء اســتفاده شود، هم حوزویان، هم 
دانشگاهیان و هم مسئولین وهمه و همه 

باید رعایت کنند.

واکنش سخنگوی نظام پزشکی به نقض حکم اعدام حمید قره حسنلو
سخنگوی سازمان نظام پزشکی کشور 
از نقض حکم پزشک محکوم به اعدام و 
معاودت این پرونده به مرجع رسیدگی 
کننده، خبر داد. سخنگوی سازمان نظام 
پزشــکی کشــور از نقض حکم پزشک 
محکوم به اعدام و معاودت این پرونده به 

مرجع رسیدگی کننده، خبر داد. دکتر 
رضا لاری پور - سخنگوی سازمان نظام 
پزشکی در صفحه توئیتر خود نوشت:» 
برابر اخبار واصلــه و پیگیری های انجام 
شــده به منظور اجــرای عدالت، حکم 
پزشــک محکوم به اعــدام، نقض و به 

مرجع رســیدگی کننده معاودت شد. 
ضمن تشکر از مداقه و تدبیر قوه قضاییه، 
رسیدگی عادلانه در همه زمینه ها مورد 
استدعاست«. پزشک حمید قره حسنلو از 
متهمان پرونده شهادت شهید عجمیان 

بود که به اعدام محکوم شده بود.

ترقی: خبرنگاران نباید نظر مراجع 
تقلید را درباره محاربه بپرسند

حمیدرضا ترقی با اشــاره به فتوای آیت الله مکارم شــیرازی 
درباره محاربــه گفته درکجای قانون آمده اســت که بروید 
نظرات مراجع تقلید را بپرســید و نظرات شــان را هم اعِمال 
 کنیــد؟ حاکم یا دســت امام اســت یا در دســت رهبری و 
هیچ حکمی نمی تواند حکم و تشــخیص ولی فقیه را نقض 

کند.
رویداد۲۴ نوشت: »محارب اگر کسی را نکشته باشد مجازاتش 
اعدام نیســت« این اظهارنظر آیت الله مکارم شیرازی یکی از 

مخالفت هایی است که درباره حکم محاربه مطرح می شود. 
با ایــن حال عده ای هــم مقید به برخورد تند و ســخت با 
کسانی هســتند که به زعم شــان اغتشاشــگراند؛ از جمله 
حمیدرضا ترقی عضو شــورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
که در گفتگو با رویداد۲۴ گفته »کشــور قانون دارد و آنچه 
قانــون حکم می کند، باید در دســتور قضایی قرار بگیرد اما 
عده ای ســراغ روحانیون و بعضاً مراجع می روند تا نظری غیر 
از قانــون بگیرند. این کار به عقل درســت در نمی آید. مثلًا 
آقای مکارم شیرازی هیچ مسئولیت قانونی در کشور ندارد و 
به همین دلیل نباید نظر ایشان را راجع به قانون پرسید. اما 
یک خبرنگار که دنبال اختلاف افکنی است، سوالی را مطرح 

می کند و جواب را منتشــر می کند. چرا درباره قانون اقتصاد 
هیچ خبرنگاری سراغ مراجع نمی رود؟ حتی اگر بحث فقه هم 
باشد، فقهی مهم است که شورای نگهبان تعیین می کند و به 
همین دلیل نظرخواهی از مراجع و روحانیون درباره مســائل 

فقهی اشتباه است.«
ترقی می گوید: ما ۱۰۰ تا فقه داریم و راجع به شــکیات هم 
همه اختلاف نظــر دارند. پس اگر قرار باشــد، درباره موارد 
مختلف اختلافی برویــم و از مراجع و روحانیون نظرخواهی 
کنیم، مرتکب اشــتباه شــده ایم. مگر قرار اســت، اختلاف 
نظر هــا را در قانون پیاده کنیم؟ تکــرار می کنم، اعتراضم به 
کسی اســت که ســراغ چهره ها می روند تا مراجع تقلید را 
برابر نظام قرار بدهند. درکجای قانون آمده اســت که بروید 
 نظرات مراجع تقلید را بپرســید و نظرات شــان را هم اعِمال 
کنید؟ حاکم یا دســت امام است یا در دست رهبری و هیچ 
حکمی نمی تواند حکم و تشــخیص ولی فقیه را نقض کند. 
منظور من این نیســت که آقای مکارم شــیرازی نباید نظر 
می دادند. امــا نظری که قوه قضاییه موظف به اجرا اســت، 
همانی اســت که در قانون آمده است. ترجیح می دهم بحث 

را ادامه ندهم.
عضو شــورای مرکزی حزب موتلفه در ادامه در پاسخ به این 
پرســش که »چطور می توان به تلطیف فضــای پر از تنازع 
کمک کرد« اظهار داشت: اولین و مهمترین شرط این است 
که مردم معترض با عوامل بیگانه و مخالفان سرسخت نظام از 
هم جدا شوند تا تکلیف نظام مشخص شود. تا این کار صورت 
نگیرد، معلوم نیســت باید با چه کســی صحبــت کرد و در 
راســتای بهتر شدن شرایط مذاکره کرد. در شرایط فعلی هم 
 آن هایی که هم مزدور دشــمن هستند و دست به خرابکاری 
می زنند در ماجرا هســتند و عده ای هم می خواهند از فشار 
 اغتشاشــگران برای رسیدن به خواســته های خود استفاده 

کنند.
ترقی گفت: تا زمانی که فضا آرام نشود، طبیعتاً امکان گفتگو 
نخواهیم داشت. تشــخیص اغتشاشگر الان هم برای مردم و 
م برای دســتگاه قضایی و نهاد های اطلاعاتی ساده است. اما 
عده ای هم فهم و بصیرت لازم را ندارند، نمی دانند چه کسی 
اغتشاشگر است و چه کسی معترض. شاید هم می دانند چه 
کسانی قصد خرابکاری دارند و عامدانه فضا را برای اغتشاش 

شان فراهم می کنند.
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ثبت کمترین محبوبیت ترامپ در طول7 سال اخیر؛

خط مقاومتی »ترامپ« شکست
ها  درنظرســنجی  همــواره  ترامــپ 
ازحمایت ثابت 36 درصــدی درمیان 
رای دهندگان برخوردار بوده اســت. به 
عبارت بهتر،ترامپ در طول ســالهای 
گذشته واخیر، طرفداران و پر و پاقرص 
و ثابتی نداشته است. حتی پس از وقوع 
شورش در ششم ژانویه ۲۰۲۱ که منجر 
به تسخیرکنگره و کشته شدن پنج نفر 
ازجمهوریخواهان افراطی شد، این میزان 
) درصد طرفداران ترامپ( در نظرسنجی 
هــا ثابت ماند.ایــن روند تــا برگزاری 
انتخابات میاندوره ای کنگره ادامه پیدا 
کرد. بــا این حال نظرســنجی جدید 
نشان می دهد که رئیس جمهور سابق 
آمریکا اکنون با دردسر بزرگی به نام از 
دست رفتن تعدادی از آرای طرفداران 
پر و پاقرص خود رو به روشــده است.

همین مسئله شانس پیروزی ترامپ را 
درانتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ به 

صورتی جدی کاهش می دهد. 
این نظرسنجی نشــان داد که ضریب 
کاهشــی آرای  ترامــپ در میان رای 
دهندگان مستقل نیز فاجعه بار است. 
فقــط ۲5 درصــد  از رای دهندگان 
مســتقل نظر مساعدی نســبت به او 
دارنــد، در مقابــل 6۲ درصد که نظر 
نامطلوبــی دارند - پاییــن ترین رتبه 
ترامپ در میــان آن گروه از زمانی که 
کوئینیپیاک برای اولین بار این سوال 
را در مــی ۲۰۱5 مطرح کرد. فراموش 
نکنیــم که در ســال ۲۰۱6 میلادی، 
ترامپ با تکیه بر آرای 6۰ درصد از رای 
دهندگان مســتقل توانست در ایالات 
کلیدی و مطرح به پیروزی دست یابد 
و درنهایت، کلید کاخ سفید را در سال 

۲۰۱6 به دست بیاورد. 
در میان جمهوریخواهــان نیز ترامپ 
بخــش زیادی از محبوبیــت خود را از 
دســت داده اســت. در حالی که 7۰ 
درصد از رای دهندگان جمهوری خواه 
هنوز دیدگاه مثبتی نســبت به ترامپ 
دارند، ۲۰ درصد گفتند که او را فردی 
نامطلوب برای حضور درمسند ریاست 

جمهوریم ی بیننــد. این  پایین ترین 
میــزان رضایــت رای دهندگان حزب 
جمهوریخواه نسبت به ترامپ  از مارس 
۲۰۱6 محســوب می شــود. اما سوال 
اصلی اینجاســت کــه واکنش ترامپ 
درقبال نظرسنجی کوئینی پیاک چه 

خواهد بود! واقعیت امر این اســت که 
رئیس جمهور سابق آمریکا فعلا قصد 
ندارد از تصمیم خود مبنی بر شــرکت 
در انتخابات ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ 
عقب نشــینی کند.حتی سران حزب 
جمهوریخواه ترامپ را از این معادله کنار 
گذاشته یا وی در رقابتهای درون حزبی 
دربرابــر رقبای خود شکســت بخورد، 

قطعا در قالب نامزد مستقل در انتخابات 
ریاست جمهوری ۲۰۲۴ حاضر خواهد 
شد.این مسئله، قطعا منجر به تقسیم 
آرای جمهوریخواهان به سود دموکراتها 
خواهد شد. از این رو،دموکراتها در عین 
مخالفت شدید با ترامپ ، نسبت به ادامه 

حضور وی در معادلات انتخاباتی سال 
۲۰۲۴ بی میل به نظر نمی رسند!

برخی تحلیلگران می گویند ترامپ پس 
از انتخابات میاندوره ای کنگره، به عامل 
برهم زننده انســجام جمهوریخواهان 
و درحقیقــت، برگ برنــده دموکراتها 
در انتخابات ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ 
تبدیل شــده است. نکته مهم دیگر، به 

رقابتهای درون حزبی جمهوریخواهان 
باز می گردد.در این میان ، اصلی ترین 
نامزد رقیــب ترامپ ، دی ســانتیس 
فرماندار ایــالات فلوریداســت که در 
جریــان رقابتهای انتخابــات میاندوره 
ای اخیــر در ایــن ایالــت مهــم نیز 
حضورخود در مســند قدرت را تثبیت 
کــرد. او از محبوبیت زیــادی در میان 
جمهوریخواهان برخوردار است و همین 
مسئله کار را تاحد زیادی برای ترامپ 
در رقایتهای درون حزبی دشوار ساخته 
است. نظرسنجی هایی که درخصوص 
رقابت میان ترامپ و دی ســانتیس در 
حزب جمهوریخواه منتشــر شده ، در 
تعارض و تناقض با یکدیگر قرار دارد. در 
برخی نظرسنجی ها، ترامپ با اختلاف 
بیــش از ۲۰ درصد از دی ســانتیس 
پیش افتاده و در یک نظرسنجی دیگر 
که در همان بازه زمانی صورت گرفته، 
ترامپ با همین اختلاف ۲۰ درصدی از 
فرماندار ایالت فلوریدا عقب افتاده است. 
بــه همین دلیل، فعلا نمــی توان این 
نظرسنجی ها را به عنوان مبنای قضاوت 
خود در خصوص انتخابات درون حزبی 

جمهوریخواهان مدنظرقرار دهیم.

بر اساس نظرسنجی دانشگاه کوینیپیاک، محبوبیت دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور سابق آمریکا نزد رأی دهندگان به پایین ترین حد خود 

در بیش از هفت سال گذشته رسیده است.این بدترین خبر ممکن 
برای ترامپ محسوب می شود، سیاستمداری که اکنون با چندین 
پرونده جنجالی نیز به صورت همزمان دست و پنجه نرم می کند. 
این نظرسنجی نشان داد که تنها 31 درصد از رای دهندگان ثبت 

نام شده مثبت نسبت به ترامپ دارند

,,

بایرام اف: آذربایجان هیچگاه طرفدار تنش با ایران نبوده است
جیحون بایرام اف وزیر خارجه جمهوری 
آذربایجان در خصوص روابط باکو-تهران 
گفــت: در دوره اخیر در روابــط ایران و 
آذربایجان تنشی بوجود آمده است. قصد 
ندارم که وضعیت را بیش از این دراماتیک 
کنم. وی با طرح این ســوال که آیا روابط 

دو کشور بهتر از این می تواند باشد یا نه، 
پاسخ داد: بله، می تواند باشد. وزیر خارجه 
آذربایجان ادامــه داد: در حوزه اقتصادی، 
توافقات در جریان است. با همتای ایرانی 
دیدارهایی داشــتیم. او نیز اعلام کرد که 
از توسعه روابط حمایت می کند. رویکرد 

ما احترام متقابــل و عدم مداخله در امور 
داخلی یکدیگر است. بایراموف در خصوص 
وضعیت قره باغ و موضع روســیه اظهار 
داشت: بر کسی پوشیده نیست که روسیه 
پیشنهاد به تعویق انداختن وضعیت قره باغ 

را برای چند سال آینده داد.

در دیدار وزرای خارجه ایران و عمان در مسقط چه گذشت؟
وزرای امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران و عمان امروز در مسقط دیدار و 

گفت وگو کردند.
حســین امیرعبداللهیــان کــه روز 
)سه شنیه( ششــم دی ماه به منظور 
دیدار و گفت وگو بــا مقامات عمانی 
وارد مسقط شــد امروز )چهارشنبه( 
هفتم دی ماه در ادامه دیدارهایش با 
مقامات عمانی با »بدر البوســعیدی« 
وزیر خارجه ســلطنت عمان دیدار و 

گفت وگو کرد.
وزیر امور خارجه پیش از این با سلطان 
و  وزیر مکتب سلطانی عمان دیدار کرد. 
وی در دیدار با سلطان هیثم بن طارق 
پیام کتبی آیت الله رئیســی را تسلیم 
وی کرد. رئیــس جمهور در این پیام 
از ســلطان عمان برای سفر به تهران 

دعوت کرد.
حســین امیرعبداللهیــان وزیر امور 
خارجه دیشب در بدو ورود به مسقط 
در تشریح اهداف این سفر گفت: ایران 
و عمان همــواره رایزنی های د وجانبه، 

منطقه ای و بین المللی در موضوعات 
مورد علاقه داشــته اند. عمان هم یک 
مرکز گفت وگوی منطقــه ای بوده و 
در مســائل متنوعی چــه در ارتباط 
با جمهوری اســلامی ایران و چه در 

ارتباط با بحران های منطقه ای، همواره 
نقشــی خیرخواهانه از سوی مقامات 

عالی عمان انجام شده است.
وزیر خارجه اظهار داشت: ما در جریان 
این سفر فرصتی است که ضمن مرور 

موضوعات روابط دوجانبه مسائلی که 
بایستی شتاب بیشتری به تحقق آن 
داده شود را دنبال کنیم و در عین حال 
همچنان بحران در یمن، افغانستان و 
اوکراین از موضوعاتی است که در این 

گفت وگوها مورد توجه است.
گفتنی است، وزرای خارجه دو کشور 
اول دی ماه نیز تلفنی گفت وگو کردند 
و پیش از آن نیز در حاشــیه نشست 
بغداد ۲ در اردن بــا یکدیگر ملاقات 

کرده بودند.
وزیر خارجه عمان ۲۸ آبان امسال نیز 
به تهران سفر کرد. البوسعیدی اسفند 
سال گذشته )۱۴۰۰( به تهران سفر و 

با امیرعبداللهیان دیدار کرد.
این دومین سفر رسمی امیرعبداللهیان 
به مســقط بعد از تصدی وزارت امور 
خارجه است. امیرعبداللهیان ۲۰ دی 
ماه ۱۴۰۰ به مســقط و پس از آن به 
دوحه سفر کرد. وی همچنین در سفر 
سال گذشته رئیس جمهور به عمان 

نیز وی را همراهی می کرد.

دوباره تجدید نشود و احساس نکنند که می خواهد به نتیجه برسد، 
سعودی ها وارد مذاکره جدی با ایران نمی شوند.

وی افزود: ضمن اینکه امروز در ایران یکسری مشکلات اقتصادی 
و اعتراضی است و آنها می دانند که در این مذاکرات ایران از آن ها 
چه می خواهد. تبلیغات منفی را بعضی از رســانه ها که در اختیار 
آنهاســت در رابطه با مســائل داخلی ایران راه انداختند، یکی از 
خواسته های ایران این است که دولت هایی که می خواهند با هم 
رابطه خوبی داشته باشند نباید علیه همدیگر تبلیغ کنند. متقابلا 
سعودی ها هم از ایران این درخواست را می خواهند. در این شرایط 
به نظر من طبیعتا سعودی ها آمادگی ندارند که مذاکره کنند. اگر 
برای گفت وگوهای هسته ای که دوباره لامپ آن روشن شده و به 
سمت جلو حرکت می کند، زمانی تعیین شود و احساس شود که 
این قرارداد می خواهد امضا شود، قطعا دور هفتم مذاکرات ایران و 
سعودی هم آغاز می شود. وگرنه در این شرایطی که امروز هستیم 
ســعودی ها نمی گویند هفته دیگر بیاییــد در بغداد تا دور هفتم 

مذاکرات را شروع کنیم.
فرجی راد در پاسخ به این سوال که نقش عراق به عنوان میانجی 
میــان مذاکرات ایران و عربســتان را چطــور تحلیل می کنید و 
پالس های رئیس جمهور عراق برای شکل گیری مذاکره کمکی به 
تسریع روند خواهد کرد، گفت: عراق و ایران روند 6 دوره مذاکرات 
گذشــته را ادامه می دهند. با ایران و سعودی ها هماهنگی لازم را 
انجام می دهند. در عراق دولت و وزارت خارجه دیپلماســی خود 

را دارنــد. وقتی می بینند طرف مقابل به ویژه ســعودی ها تمایل 
به گفتگو دارند زمینه  آن را فراهم می کنند. اگر احســاس کنند 
عربســتان تمایلی ندارد و می خواهد آن را به ماه های بعد موکول 

کنند آنها هم نمی آیند التماس کنند.
وی افزود: عراق یک نقش واسطه را دارد و نقش یک واسطه بسیار 
قوی نیست که بخواهد چیزی را به یکی از دو طرف تحمیل کند. 
آنها می خواهند یک میزبانی داشته باشند و براساس این میزبانی 
می خواهند تشریفاتی را داشته باشند تا زمینه گفتگوها را فراهم 
کنند. در این یکی، دو ساله ایران و عربستان زحمت کشیدند 6 دور 
مذاکره انجام دادند اما هنوز این 6 دور مذاکره به پای مذاکرات دو 
وزیر خارجه نرسیده است. این نشان می دهد که تمایل به گفت وگو 
دارند اما زورشــان خیلی نیست. بنابراین ما نباید انتظار زیادی از 
طرف عراقی  داشته باشیم که حتما به قید فوریت ملاقات های دو 

وزیر خارجه را در بغداد تنظیم کند.
فرجی راد تصریح کرد: بنابراین همه امور مربوط می شــود به آن 
چیزی که عرض کردم، در واقع ســعودی ها دماســنج  خود را به 
کار می اندازند تا ببینند شــرایط منطقه ای و جهانی ایران چطور 
است و براساس آن شرایط جلو می روند. الان می بینند که نتانیاهو 
آمده و مذاکرات اسرائیل و عربستان هم با تماس تلفنی که بین 
دو طرف وجود داشــته می خواهد آغاز شود.  براساس اخباری که 
رسیده، طبیعتا موضع اروپا هم نسبتا تند است، آمریکایی ها هم 
تمایلی به مذاکره در این موقعیت نشان نمی دهند، بنابراین تلاش 
هم نمی کنند که اوضاع را بحرانی تر کنند و بیشتر سیاست سکوت 
را پیشه کردند. اما بدشان هم نمی آید فشارها به ایران بیشتر شود 
و توافق هسته ای انجام نشود یا به هم بخورد و ایران وارد بحران 

شود.
وی افزود: بنابراین عربستان دوست ایران نیست، دشمن ایران است 
اما همسایه  است و برای قدرت منطقه ای تاثیرگذار باید تلاش کرد 
رابطه ایران و عربستان خوب شود. اما همه  این اتفاقات به شرایط 
منطقه ای و جهانی ایران بستگی دارد. اگر ایران بتواند ژئوپلیتیک 
خود را باز کند و براساس یک ژئوپلیتیک باز با دنیا تعامل داشته 
باشــد، طبیعتا عربستان و امثال عربســتان هم به ایران نزدیک 

می شوند، وگرنه ترجیح نمی دهند با ایران کار کنند.
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بهانه های وزیر برای افزایش 
افسارگسیخته قیمت خودرو

وزیر صنعت، معدن و تجارت با برشمردن دلایل متعدد تاثیرگذاری 
افزایش قیمت دلار بر قیمت های بازار، علت این امر را تلاش مردم 
برای حفظ ارزش پول خود با خرید کالاهایی که این ارزش را حفظ 

کنند،اعلام کرد.
به گزارش ایسنا، رضا فاطمی امین در حاشیه جلسه امروز هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی درباره علت افزایش 
قیمت خودرو، اظهار کرد: بحث خودرو خیلی شیرین است و هر 
خبرنگاری که می بینیم درباره اش می پرســد؛ اگر بخواهم در این 
زمینه توضیح دقیقی بدهم شاید در این فرصت خیلی امکان پذیر 
نباشد، اما آنچه که می توانم بگویم این است که در شش ماه آینده 
حداقل هشتصدهزار تا یک میلیون خودرو به بازار عرضه می شود 
که بخشــی از آن وارداتی و بخشی تولید داخل است و می تواند 

جلوی خیلی از التهابات را بگیرد.
وی در پاسخ به پرسشی درباره بروز مشکل در تولیدات مواد اولیه 
به خصوص در بخش پتروشیمی، افزود: یک تا دو واحد پتروشیمی 
دچار مشــکل شده بودند که از همین هفته فعال شده اند و هفته 
بعد عرضه خود را در بورس خواهند داشــت. مدیران بورس کالا 
دارند نرم افــزاری را تهیه می کنند که البته باید جزئیات آن را از 
خودشان بپرســید، اما قرار است که ورود مردم و خرید از بورس 

کالا را تسهیل کند که واسطه کارگزار نداشته باشد. 
وزیر صمت همچنین در پاسخ به پرسشی درباره نسبت گرانی دلار 
با گرانی خودرو، تاکید کرد: قیمت ارز از پنج مسیر بر قیمت های 
داخلی تأثیر می گذارد؛ مسیر اول مواد اولیه است یعنی برخی از 

تولیدات مواد اولیه ای دارند 
که از خارج وارد می شــوند 
و هنگامی کــه قیمت ارز 
بالا مــی رود آنها هم متأثر 
می شــوند که ایــن تأثیر 
حداقل ســه تا چهــار ماه 
بعد خود را نشان می دهد و 

خودرو به این دلیل قیمتش در بازار گران نشده است.
فاطمی امین ادامه داد: مسیر دوم این است که تعدادی کالا هستند 
کــه هم تولید داخل دارند و هم وارداتی اند مثل لاســتیک های 
ســنگین که 3۰ درصد تولید داخل و 7۰ درصد وارداتی اســت 
که وقتی قیمت ارز بالا می رود آن بخش وارداتی از این امر متأثر 
می شود و روی قیمت داخلی هم اثر می گذارد و بازار سیاه شکل 
می گیرد که خودرو از این مسیر هم متأثر نشده است. مسیر سوم 
این اســت که در برخی قوانین و مقررات قیمت های داخلی را به 
قیمت های خارجی متصل کردیم که امر اشــتباهی است؛ مثلًا 
در سال های قبل گفته شــده بود که قیمت گاز یک ترکیبی از 
قیمت گاز در اروپا، انگلیس، شــرق آسیا و آمریکاست که وقتی 
قیمت آنجا بالا برود و قیمــت دلار هم بالا برود، قیمت گاز هم 
افزایش می یابد که با دستور ویژه  معاون اول و پیگیری ما و وزارت 
اقتصاد، از اســفند پارسال این قیمت ثابت شد که خودرو از این 

هم متأثر نیست.
وی یادآور شد: مســیر چهارم این است که وقتی قیمت ارز بالا 
می رود مردم تصور می کنند با یک تورم انتظاری مواجه هستند 
و می خواهند ارزش پول خــود را حفظ کنند و بنابراین کالایی 
می خرند که این ارزش حفظ شــود و خودرو از این مسیر متأثر 
است. پنجمین مسیر هم تورم انتظاری است؛ یعنی حتی ممکن 
است هر فردی که بالارفتن قیمت ارز را می بیند فکر می کند که 
ایــن قیمت ارز در آینده نزدیک باعــث تورم و افزایش قیمت ها 

خواهد شد و بنابراین کالا و خدمت خود را گران می کند.
وزیر صمت تاکید کرد: در مورد خودرو ما دو نوع قیمت داریم، 
یکی قیمت کارخانه اســت که افزایشــی نســبت به نرخ دلار 
نــدارد، اما یک قیمت هم قیمت بازار اســت و حالا چرا قیمت 
بــازار بالا می رود؟ چون صنعت خــودرو یک بیماری زمینه ای 
دارد که عرضه و تقاضایش باهم متوازن نیســت؛ یعنی فرصت 
ســوداگری در آن وجــود دارد. الان در حوزه لوازم خانگی این 
امر را نمی بینید در حالی که ده تا پانزده ســال قبل نوســانات 
ارزی که پیش می آمد یک عده یخچال و ماشــین لباسشویی 
می خریدند و در خانه نگه می داشتند، حتی برای مصارف آینده. 
چون کمبود وجود داشت و این احتمال می رفت که این کالاها 
افزایش قیمت جدی داشته باشد اما الان در حوزه لوازم خانگی 

این اثر را نداریم.
فاطمی امین تصریح کرد: اما در مــورد خودرو چون یک کمبود 
عرضــه و تقاضا داریم این ظرفیت کالای ســرمایه ای شــدن و 
ســوداگری را دارد و این می شود بیماری زمینه ای و هنگامی که 

نرخ ارز بالا می رود این بیماری تشدید می شود.

قیمت های کاذب خودرو در فضای مجازی، عامل التهاب بازار
چند هفته ای است که قیمت خودرو در 
فضای مجازی شتاب فزاینده ای به خود 
گرفته و قیمت هایی بی حساب و کتاب و 
کاذب عنوان می شود. مساله ای که به جز 
تحمیل استرس به مردم نتیجه دیگری 

در پی ندارد.
به گــزارش ایرنا، اعــلام قیمت ها در 
سایت ها هرچند به شــفافیت بیشتر 
می انجامــد، اما همچون تیــغ دولبه 
می تواند به ابزاری برای سوءاســتفاده 

دلالان و حتی دشمنان تبدیل شود.
در سال های گذشته در مقاطعی شاهد 
بودیم قیمت خودرو به دستور پلیس فتا 
از سایت های درج آگهی فضای مجازی 
برداشته شــد، زیرا مسوولان این نحوه 
اعلام قیمت را دلیل التهــاب در بازار 

خودرو عنوان می کردند.
گشتی در فضای مجازی نشان می دهد 
سایت های خرید و فروش خودرو مملو 
از محصولاتی اســت که با قیمت های 
غیرواقعی به ثبت رسیده است. حضور 

گســترده دلالان و واســطه گران در 
سایت های خرید و فروش خودرو، یکی 
از مشکلاتی است که به تلاطمات بازار 
خودرو دامن زده اســت. وقتی تعدادی 
دلال و ســودجو به طور دسته جمعی 
قیمت غیرواقعی را بــرای یک خودرو 
در فضای مجازی اعلام می کنند، قیمت 

سازی اتفاق افتاده و افراد عادی نیز برای 
فروش خــودروی خود از این قیمت ها 

تبعیت می کنند.
اعلام قیمت های کاذب در سایت های 
یاد شــده وقتی در عمل خودرویی نیز 
در کار نیســت، آشفتگی بیشتر بازار را 
به دنبال دارد؛ این در حالی اســت که 

باید اصالت آگهی، اصالت کالا و اصالت 
قیمت کارشناسی شــود و پس از آن 
سایت ها آگهی مربوطه را منتشر کنند.

بررسی های کارشناسان نشان می دهد 
»لیدرهایی قدرتمنــد« در بازار حضور 
دارنــد که با اســتفاده از چنــد کانال 
تلگرامی، واتســاپی، اینســتاگرامی و 
سایت ها به صورت هماهنگ قیمت های 
دلخواه خــود را اعلام می کنند و هیچ 

نظارتی نیز بر آنها وجود ندارد.
این در حالی است که کار در حوزه هایی 
نظیر خودرو و مسکن تخصصی است 
و اعــلام قیمت هــای کاذب در فضای 
مجازی جــز التهاب آفرینــی در بازار 

نتیجه ای ندارد.
به نظر می رسد الزام سایت هایی نظیر 
»دیوار« و »باما« بر درج قیمت ها پس از 
استعلام قیمت از اتحادیه نمایشگاه داران 
و البته چنــد درصد بالاتــر از قیمت 
اتحادیه، می تواند راهــکاری برای این 

موضوع باشد.

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور اعلام کرد:

کشور روی خطوط زلزله یا گسل ها
رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور 
گفت: اگر بتوانیم مصالح ســاختمانی، 
ســازه و انتخاب محیط ساخت وساز را 
به گونه ای تعبیه کنیم که تا ۸ ریشتر 
ایمنی داشته باشــد، زلزله بلا نخواهد 
بود، بلکه یک پدیده است که چه بسا در 
آینده این پدیده بتواند انرژی آزادشده از 

گسل ها را در اختیار بشر قرار دهد.
محمدحسن نامی ، در گردهمایی زلزله 
و ســاختمان های ناایمن که در هتل 
پردیسان برگزار شد، اظهار کرد: موضوع 
زلزله بســیار مهم بــوده و یکی از 6۴ 
مخاطره طبیعی و انسان ســاخت است 
که هر 6۴ مورد در کشور ما وجود دارد. 
زلزله، سیلاب و آتش سوزی از مهم ترین 

مخاطرات است.
وی بــا بیــان اینکه بیش از دو ســوم 
کشور ما روی خطوط زلزله یا گسل ها 
قرار دارد، عنــوان کرد: یکی از وظایف 
موسســه تحقیقاتی راه و شهرســازی 
این بود که خطوط گسل و حرایم را به 
صورت نرم افزاری به رویت مردم بگذارد 
که اکنون بــرای انجام ایــن کار الزام 
کرده ایم. همین کار را برای رودخانه ها 
انجام می دهیم تا به رویت مردم برسد. 
ما ۱6۴ هزار کیلومتر رودخانه داریم که 
6۴۰۰ کیلومتر آن از مناطق شهری و 
روســتایی عبور می کند. ما اطلاعات را 
به مردم می دهیم تا خود آن ها توجیه 

شوند.
نامی بیان کرد: زمانی که ۲۲۰ ســال 
گذشــته را بررســی می کنیم نشــان 
می دهد مــا 6 زلزله بالای 7 ریشــتر 
داشتیم که آخرین آن 7.6 ریشتر بوده 
اســت. اگر بتوانیم مصالح ساختمانی، 
ســازه و انتخاب محیط ساخت وساز را 
به گونه ای تعبیه کنیم که تا ۸ ریشتر 
ایمنی داشته باشــد، زلزله بلا نخواهد 
بود، بلکه یک پدیده است که چه بسا در 
آینده این پدیده بتواند انرژی آزادشده از 

گسل ها را در اختیار بشر قرار دهد.
وی ادامــه داد: اکثــر مصالحی که در 
آزمایشگاه های تست مصالح می بینیم 
اســتاندارد لازم را ندارنــد، بایــد یک 
دقیقه مقاومت کننــد اما ظرف چند 

ثانیه اول پودر می شــوند. ما چندان در 
زمینه اســتانداردها حساس نیستیم، 
باید حساســیت را افزایش دهیم. نظام 
مهندســی در این زمینه مســئولیت 
ندارد اما می تواند روی این استانداردها 
حساس شود. ما ساختمان های ناایمن 

زیادی داریم، تغییر کاربری ساختمان ها 
نیز جزو ساختمان های ناایمن هستند. 
ما در تهران مخصوصا در مرکز شــهر 
ســاختمان های زیادی داریم که هنوز 
کارگاه هســتند و مواد اولیه و وسایل 
آتش زای زیادی در آن ها وجود دارد. ما 

باید به تغییر کاربری ها توجه کنیم.

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور با 
اشاره به اینکه آمایش ملی 6۱ سال در 
کشور ما سابقه دارد اما هنوز هم اجرایی 
نشده اســت، تصریح کرد: آمایش ملی 
نســبت منظم برقرار می کند. در حال 
حاضر نه تنها نزدیک به نسبت، منظم 

نیستیم، بلکه سال هاســت از آن دور 
شدیم که این یک مشکل بزرگ است. 
عدم تعــادل در فضای جغرافیا موجب 
عدم تعادل در ســایر بخش ها از جمله 

اقتصاد می شود.
آمایش ملی مهم تریــن حلقه مفقوده 

توسعه عمران در کشور است

وی اضافه کرد: ۲۹ تا 3۱ درصد اقتصاد 
کشور تنها در تهران قرار دارد، آن هم نه 
اقتصاد مولد بلکه مصرف کننده. حدود 
5۰ درصد اقتصاد کشور تنها در 7 شهر 
بزرگ است. آخرین کشوری که آمایش 
خود را به طــور دقیق انجام داد، چین 
بود. چین مشــکل بزرگــی در زمینه 
اقتصاد داشت و راهی نداشت جز اینکه 
آمایش خود را انجام دهد. آمایش ملی 
مهم ترین حلقه مفقوده توسعه عمران 

در کشور است.
نامی در خصوص توجه به فضای سبز 
گفت: خط دمایی تهران از ۲۴ ســال 
گذشــته بالاتر رفته کــه اگر این خط 
دما با این ســرعت پیش رود، ۱۱ سال 
دیگر روی ارتفاعات البرز برفی نخواهیم 
داشــت. بنابراین علاوه بر حفظ فضای 
سبز که در ان نیز ضعیف عمل می کنیم 
باید سالانه بین 75۰ هزار تا یک میلیون 
متر مکعب به فضای ســبز کشورمان 

اضافه کنیم.
وی بــا بیان اینکه در ۴ دهه گذشــته 
اســتاندارد  با  اگرچه  ساخت وســازها 
مطابقت نداشته اما باعث شده مقداری 
ایمنی داشته باشیم، خاطرنشان کرد: 
هرچه ساخت وسازها به سمت رعایت 
اســتاندارد حرکت کند، بــه ما ایمنی 
می دهد. بنیاد مسکن ساخت وسازهای 
بســیار زیادی در روســتاها انجام داده 
که در حال افزایش آن هستیم. باید به 
مبحث آموزش نیز بیشتر توجه داشته 
باشــیم. آموزش وظیفه صداوسیما و 

هلال احمر است که باید انجام شود.
رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور 
افزود: باید اقدامات فنی نیز انجام شود. 
پایگاه های لرزه نگاری ما در کشور بسیار 
کم اســت، باید بیــن ۱۴۰۰ تا ۱۸۰۰ 
پایگاه داشته باشــیم. اگر دستگاه های 
لرزه نگاری در کنار خطوط گسل دقیق 
کار کند، پیش نشانگرها می توانند ۱۰ 
تــا ۱۲ ثانیه اطلاع رســانی کنند تا ما 
فرصت انجام اقدامی را داشــته باشیم. 
لازم است در زمینه زلزله روی موبایل ها 
آهنگ های ویژه ای پیش بینی شــود تا 

قبل از زلزله هشدار دهد.

اکثر مصالحی که در آزمایشگاه های تست مصالح می بینیم 
استاندارد لازم را ندارند، باید یک دقیقه مقاومت کنند اما 
ظرف چند ثانیه اول پودر می شوند. ما چندان در زمینه 
استانداردها حساس نیستیم، باید حساسیت را افزایش 

دهیم

,,

صالح آبادی: دولت انگیزه ای برای افزایش قیمت دلار ندارد
رییــس کل بانک مرکــزی تاکید کرد 
کــه دولت انگیــزه ای بــرای افزایش 
 قیمــت دلار ندارد و عایــدی دولت از

  محــل عرضــه دلار در ســامانه نیما 
است.

به گزارش ایسنا، علی صالح آبادی در 
حاشیه جلســه هیئت دولت در مورد 
نوسانات قیمت دلار در بازار گفت: آن 
چیزی که عایدی دولت است از محل 

عرضه دلار در سامانه نیما است.

وی افزود: در واقع ســامانه نیما ثبات 
دارد، هــم عرضه هــا  و در آمد دولت 
خوب است بنابراین دولت هیچ انگیزه 
ای برای افزایش قیمــت دلار ندارد و 

قطعا تکذیب می شود.

دیدگاه
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دبیر جشنواره شعر فجر عنوان کرد

گامی برای مظلومیت زدایی از »شعر«
دبیر جشنواره شعر فجر با بیان این که 
برگزاری این جشنواره گامی در مسیر 
مظلومیت زدایی از هنر شــعر اســت، 
می گوید: اگر صدا و سیما به همان اندازه 
که به موسیقی و سینما بها می دهد، به 
شــعر و ادبیات نیز بها می داد، شــعر، 

مخاطبان خود را پیدا می کرد.
رضا اسماعیلی - شــاعر - که با حکم 
محمدمهدی اسماعیلی - وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی - به عنوان دبیر علمی 
هفدهمین دوره جشــنواره شعر فجر 
منصوب شده است، به صورت مکتوب به 
پرسش های ایسنا درباره این جشنواره 
و حاشــیه های احتمالی اش پاسخ داده 

است.
رسالت شاعر، مرهم نهادن بر زخم هاست

در  خاصی  شــرایط  امســال   *
کشورمان حاکم شده، فعالیت های 
ادبی و هنری چندان رونق نداشته 
نکته،  ایــن  به  توجه  با  اســت. 
فجر  شعر  جشــنواره  استراتژی 

چگونه است؟
 پاسخ به ســوال شما به مقدمه ای نیاز 
دارد. این که هنر چیســت و هنرمند 
چه رســالتی دارد؟ هنــر یک فضیلت 
انسانی اســت، و رسالت شعر و ادبیات 
در جهــان امــروز - بیــش و پیش از 
هر چیز- تالیف قلــوب و تقویت روح 
همبستگی و همدلی است. شعر، فصل 
»وصل« است و راهی برای مفاهمه، به 
هم رسیدن و وفاق بیشتر. رسالت شاعر 
به قول مولانا »وصل کردن« اســت، نه 
ایجاد فاصله و دمیدن در تنور »فصل«. 
رسالت هنرمند اصیل، ایجاد »جاذبه« 
است، نه دافعه. تبدیل تهدید به فرصت 
و نومیدی به امید اســت. دمیدن روح 
عشــق و امید و زندگی و زایندگی در 
کالبد جامعه و دعوت به تلاش و تکاپو 
برای ساختن آینده ای بهتر است. شعر 
تمرین فرشتگی و بازتولید زیبایی است. 
شعر، دعوت به مفاهمه و گفت وگو برای 
رســیدن به همدلی و همزبانی بیشتر 
برای حرکت به ســمت »آرمان شهر: 

مدینه فاضله« یا »یوتوپیا« است.
شــاعر با زبان شعر به دنبال رونمایی از 
معصومیت انســان و صیانــت از گوهر 
»انسانیت« اســت. رسالت شاعر مرهم 
نهادن بر زخم ها و التیام آلام بشری برای 
رسیدن به آرامش و راستی و رستگاری 
است؛ چنان که »تولستوی« رمان نویس 
نامدار روسی با تاکید بر این دقیقه گفته 
است: »هنر انسان را از حیات فردی، به 
حیات جمعی ارتقــا می دهد.« بزرگی 
دیگر هنر را »سایه ای از کمال خداوند« 
خوانده است. به تعبیری دیگر، هنر شعر 
بازتعریف »عدالت« است،  چنان که در 
روایت آمده اســت که: »باِلعَْدْلِ قامَتِ 
ــماواتُ وَ الارْْضُ: زمین و آسمان ها  السَّ
بر عدل استوار است«، و عدالت در لغت 
به معنای اعتدال و حدِ وسط، بین افراط 
و تفریط است. عدالت جوهره زیبایی و 
برترین و والاترین فضیلت انسانی است. 
تعهد هنرمند نیز در تعهد او به عدالت 
ریشه دارد که برترین و والاترین هنر و 

فضیلت انسانی است.
با این مقدمه، فکر کنم به پاسخ رسیده باشیم.

* آیا شاهد تغییرهایی در این دوره 
از جشنواره خواهیم بود؟

همچنان که می دانید، امسال هفدهمین 

دوره جشــنواره ملی و بین المللی شعر 
فجر برگزار خواهد شد. قبل از هر چیز 
به رسم ادب وظیفه خود می دانم از همه 
مدیران، دبیران و عزیزانی که در برگزاری 
باشــکوه جشنواره های شــعر فجر در 
سال های پیش سهیم بوده اند، صمیمانه 
 تشــکر کنم. چراکه این راه روشــن به
 همت بلند این خوبان هموار شده است.

امســال نیز که توفیق خدمتگزاری به 
وارثان »آب و خرد و روشنی« نصیب این 
کمترین شده است، فروتنانه از جامعه 
ادبی و همــه اصحاب فکر و فرهنگ - 
بخصوص شاعران - درخواست می کنم 

که چراغ راه ما باشند 
و بــا ارائــه نظرها و 
پیشنهادهای ارزشمند 
و راهگشــای خود، ما 
را در بالا بردن سطح 
ترین  بــزرگ  کیفی 
کشــور  ادبی  رُخداد 
یــاری کننــد. بدون 
هیچ اغراقــی، وارثان 
و  صاحبــان اصلــی 
جشــنواره شعر فجر 

»شاعران« هســتند و توفیق خدمت 
به ایــن خوبان و فرهیختگان افتخاری 

بزرگ است.
امسال نیز جشنواره ملی شعر فجر در 
راستای اهدافی که برای آن تعریف شده 
است، برگزار خواهد شد که از مهم ترین 
آنها: »پاسداشت زبان و ادبیات فارسی«، 
»تکریم شعر و شاعران«، و زمینه سازی 
برای ایجاد رقابتی سالم در عرصه شعر 
و ادبیات اســت. رسالت بزرگ دیگری 
که بر دوش این جشنواره است، ایجاد 
وفاق و همدلــی و همزبانی بین اهالی 
 شعر و ادبیات اســت. فراهم کردن ب

ســتری بــرای گفت وگــو و »به هم 
رسیدن«.

البته من نیز بر این باورم که جشنواره 
شعر فجر در دوره جدید، باید به دنبال 
فتح قله های جدیدی باشــد. امید آن 

که با همدلی و همراهی هیئت علمی 
و داوران جشــنواره شــاهد برگزاری 
جشــنواره ای در تراز شــعر و ادبیات 

انقلاب اسلامی باشیم.
حضور  شاعران در جشنواره شعر فجر فارغ 

از خط کشی های غیر ادبی
* گاهی به نظر می رسد در داوری 
آثــار نوعی تک صدایــی وجود 
شــعری  جریان های  همه  و  دارد 
داده  مشارکت  یا  نمی شوند  دیده 
خود  دیدگاه  درباره  نمی شــوند. 
در این زمینــه توضیح می دهید، 
این موضوع چه تمهیدهایی  برای 

خواهید داشت؟
اگر شــما به اسامی 
جشنواره  برگزیدگان 
ادوار  در  فجر  شــعر 
گذشــته نگاه کنید، 
نتیجــه  ایــن  بــه 
می رســید کــه این 
حرف، مبنای درستی 
که  بزرگانی  نــدارد. 
گذشته  دوره های  در 
جشنواره مورد تقدیر 

قــرار گرفته اند، گــواه صادقی بر نفی 
»تک صدایی« در جشــنواره شعر فجر 
اســت. با این حال تــلاش همه ما بر 
این است که فضایی برای حضور همه 
شــاعران - فارغ از خط کشی های غیر 

ادبی - فراهم کنیم.
به صورت خلاصه، برخورداری از جوهره 
شــعری و مولفه های زیباشــناختی و 
مضمون و درونمایه ارجمند و انسانی از 
جمله مهم ترین معیارهای داوری در این 

جشنواره است.
توجه به اهداف جشنواره برای جلوگیری 

از حاشیه ها
* یکی از حاشــیه هایی که سال 
افتاد،  اتفاق  جشنواره  در  گذشته 
این بود که شــاعری که گویا در 
زمان  بود،  برگزیده ها  فهرســت 
برگزاری از فهرست بیرون کشیده 

اتفاقی  نیز چنین  امسال  اگر  شد. 
با این موضوع  افتاد، مواجهه شما 

چگونه خواهد بود؟
شایسته تر آن است که برای رسیدن به 
جواب دقیق تر، این سوال را از دبیر علمی 
همان دوره بپرسید. چون اطلاعات من 
برای قضاوت در این مورد کافی نیست. 
بــه نظر من اگر اعضای هیئت علمی و 
تیــم داوران در انتخاب آثار برگزیده به 
اهداف برگزاری جشنواره توجه داشته 
باشند و این انتخاب ها متناسب با شان 
و فلســفه برگزاری جشنواره شعر فجر 
باشــد، اتفاق های ناخواســته ای از این 

قبیل، تکرار نخواهد شد. 
کم مخاطب بودن شعر فجر در بی عدالتی 

فرهنگی ریشه دارد
* جشــنواره شــعر فجــر، به 
اندازه دیگر جشــنواره های فجر 
)موسیقی- فیلم( پرمخاطب نبوده 
است. به نظر شما دلیل این موضوع 

چیست؟
فیلم و موســیقی برای مخاطب امروز 
نسبت به شــعر جذابیت های بیشتری 
دارند. مقایسه شعر با موسیقی و سینما، 
اصولا مقایسه عادلانه ای نیست، ضمن 
آن که موســیقی و ســینما نیز وامدار 
شعر و ادبیات اند و در موارد بسیاری از 
شعر ارتزاق می کنند. عنوان »سینمای 
شاعرانه« نیز مُهر تاییدی بر این ادعا و 
دلیلی بر برتری شأن معنوی شعر نسبت 

به سینماست.
 با این وجود، شــعر نیز خوانندگان و 
خواهنــدگان پروپا قرصــی در جامعه 
مــا دارد. کم مخاطــب بودن شــعر و 
جشنوارهای ادبی، ریشه در بی عدالتی 
فرهنگــی در جامعــه دارد. اگر صدا و 
ســیما به همان اندازه که به موسیقی 
و سینما بها می دهد، به شعر و ادبیات 
نیز بها می داد، شــعر مخاطبان خود را 

پیدا می کرد.
متاسفانه با وجود آن که شعر و ادبیات 
مهم ترین مولفــه فرهنگ ما و هنری 
تمدن ســاز و هویت پرور است، به هزار 
و یک دلیــل همچنان در مظلومیت و 
مهجوریت به سر می برد. بارزترین نشانه 
این مظلومیت آن اســت که در معرفی 
یک آلبوم موسیقایی، در اکثر موارد نام 

شاعر ترانه ها در حاشیه قرار می گیرد!
برگزاری جشنواره ملی شعر فجر، گامی 
بلند در مســیر مظلومیت زدایی از هنر 

شعر است.

امسال جشنواره ملی شعر فجر در راستای اهدافی که برای 
آن تعریف شده است، برگزار خواهد شد که از مهم ترین آنها: 
»پاسداشت زبان و ادبیات فارسی«، »تکریم شعر و شاعران«، 
و زمینه سازی برای ایجاد رقابتی سالم در عرصه شعر و ادبیات 

است. رسالت بزرگ دیگری که بر دوش این جشنواره است

,,

»حراج تهران« به تعویق افتاد؟
حراج تهران که قــرار بود دی ماه برگزار 
شــود، چنین به نظر می رسد که زمان 

برگزاری آن به تعویق افتاده است.
به گزارش ایسنا، مدتی بود که زمزمه هایی 
مبنی بر برگزار نشدن هفدهمین دوره ی 
حراج تهران شــکل گرفته بود که ابتدا 

در مجله ی تخصصــیِ »آرت چارت« به 
آن اشاره شــد. زمزمه هایی میان برخی 
مدیران گالری نیز به گوش می رســید 
کــه این رویداد اقتصادی ـ هنری برگزار 
نخواهد شــد. در کاتولوگ دوره ی قبلی 
حراج تهران اشاره شده که دوره ی بعدی 

این رویداد، دی ماه ۱۴۰۱ برگزار خواهد 
شد. این درحالی است که هنوز کاتولوگ 
و خبرهای هفدهمین دوره ی حراج تهران 
منتشر نشده است. آنچه به نظر می رسد 
برگزاری حراج تهران را به تعویق انداخته، 

تعطیلی گالری هاست.

کارگردان »عینک« مطرح کرد
خوراک فرهنگی بچه ها جز ماهواره و 

فیلم های خارجی چیست؟
کارگردان فیلم ســینمایی »عینک« می گوید: با وجود مساعد نبودن 
شرایط برای اکران، معتقدم کودکان به تنفس و تنوع نیاز دارند و حتی 
اگر جنگ رخ دهد، نباید آن ها را تا جای ممکن درگیر کرد؛ این ضرورتی 

است که اکران »عینک« را در این مقطع برای من توجیه می کند.
فیلم سینمایی »عینک« به کارگردانی رضا آقایی و تهیه کنندگی مهدی 
عظیمی میرآبادی که در جشنواره فیلم کودک و نوجوان اصفهان و چند 
رویداد دیگر جایزه گرفته، از امروز هفتم دی ماه در سینماها اکران شده 
است. داستان این فیلم با بازی هنرمندانی همچون راستین عزیزپور، سانیا 
رمضانی، مهدی هاشمی و پرویز بزرگی درباره خواهر و برادری است که 
در روزهای نزدیک عید تلاش می کنند تا عینک مادربزرگشان را تعمیر 
کنند. در این راه با »امان« پســر بچه افغانستانی آشنا می شوند که ادعا 
می کند می تواند به آن ها کمک کند. رضا آقایی -کارگردان این فیلم - در 
گفت وگویی با ایسنا با اشاره به اینکه 6 سال منتظر اکران فیلمش بوده، 
بیان کرد:  بعد از چند سال انتظار و در روزهایی که حال مردم و همینطور 
خود ما خیلی خوب نیســت و درواقع در بدترین زمان ممکن به اکران 
رسیده ایم اما چاره ای هم نیست.»عینک« در دسته فیلم های کودک قرار 
می گیرد که قرار بود سال ۱3۹۹ آن را اکران کنیم ولی به خاطر کرونا و 
تعطیلی مدارس شرایط مهیا نشد و امسال هم به دنبال اکران بودیم که 
از اواخر شهریور این اعتراض ها شروع شد. با این حال از آنجا که فیلم ما 
در گروه هنر و تجربه باید اکران شود، زمان دیگری برای اکران نداشتیم؛ 

ضمن اینکه سال بعد هم با این وضعیت، شرایط بدتر می شود.
او با بیان اینکه در سال های پیش از کرونا هم به دلیل تغییر تهیه کننده 
و مشکلاتی که در طول کار از زمان گرفتن پروانه ساخت تا نمایش با 

وزارت ارشاد داشته، ادامه داد: 
بدشانســی های زیادی داشتم 
تا این فیلم اولم را به سرانجام 
برسانم و تصور می کردم با باز 
شــدن مدارس شرایط خوبی 
برای اکران داشــته باشیم که 
با اعتراض های اخیر همه چیز 

عوض شد، با این حال فکر می کنم بچه ها نیاز به تنفس و تنوع دارند 
چون حتی اگر جنگ جهانی سوم هم بشود قرار نیست بچه ها درگیر 
شوند و باید نیازهای آن ها را تامین کرد. الان هم بنا به همین ضرورت 

»عینک« را اکران کردیم.
آقایی افزود: برای اکران در گروه هنر و تجربه حدود ۲۰ سالن سینما در 
اختیار داریم که فعلا یک ماه فیلم را اکران می کنند. علاوه براین، سه سال 
قبل با وزارت آموزش و پرورش قراردادی بســته بودیم تا امکان نمایش 
فیلم در شکلی متفاوت فراهم شود. این طرح پیشنهادی به صورت یک 
پویش در همکاری مشترک با آموزش و پرورش بود که آن ها هم استقبال 
کردند تا خودشان خواهان اجرا باشند و نمایش فیلم به شکل یک اردوی 
تربیتی درآید. اگر این روند ادامه داشته باشد، شرایط خوبی را رقم می زند 
تا تمام فیلم های مناسب گروه سنی کودک و نوجوان با تایید آموزش و 

پرورش در این قالب برای بچه ها نمایش داده شوند.
کارگــردان فیلم »عینک« در بخشــی دیگــر از صحبت های خود به 
صحبت های مســئولان از جمله وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره 
تولیدات بنیاد سینمایی فارابی اشاره کرد و گفت:  گفته شده که ۲3 فیلم 
در بنیاد سینمایی فارابی حمایت می شود. برای من سوال است که از این 
میان چند فیلم در حوزه کودک هستند؟ من فیلمنامه ام را پس از گرفتن 
پروانه ســاخت به فارابی که متولی سینمای کودک است، داده بودم تا 
شاید حمایتی شود ولی به نظر می رسد اصلاً آن را ندیده اند چون گفتند 
چنین فیلمنامه ای نداشتند. واقعا سوال است که چرا در فارابی میلیاردها 
تومان برای فیلم هایی خرج می شود که اصلا بفِروش هم نیستند. اگر 
مثلاً ۲۰ میلیارد تومان را که ممکن است برای یک فیلم پرخرج هزینه 
کنند، صرف ۱۰ فیلم کودک با بودجه پایین می کردند دست کم آثاری 

برای کودکان ساخته می شد که خوراک فرهنگی برایشان باشد.
آقایی با اشاره به وضعیت جشنواره فیلم کودک امسال که به دلیل نداشتن 
فیلم مثل هر ســال برگزار نمی شود، دامه داد: یک بررسی ا اعتراضات 
اخیر در خیابان ها نشــان می دهد که بسیاری از شرکت کنندگان زیر 
۲۰ ســال سن دارند. آن ها ۱۰ سال پیش فقط ۱۰ سال سن داشتند 
و آیا در حوزه فرهنگی برای آن ها خوراکی فراهم شــده بود؟ این یکی 
از بزرگترین معضلات اجتماعی ماســت و وقتی حوزه فرهنگ را رها 
می کنیم ، بعد بازخورد آن را می بینیم. خود من فرزند ۱۰ ساله ای دارم 
که هیچ خوراک فرهنگی مناسبی برای او نیست. این بچه ها یا مجبورند 
فیلم های قدیمی را ببیند یا پای ماهواره بشینند و محصولات خارجی را 
تماشا کنند. درحال حاضر بیشتر آثار تولیدی سینما به سمت کارهای 
طنز رفته و در حوزه سینمای کودک هم باید فاتحه آن را خواند چون 

با این وضعیت سال بعد هم شرایط بدتر خواهد شد. 

کافه خبر
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عملیات ساخت بزرگترین نیروگاه » 
بیوگازسوز« کشور در مشهد آغاز شد

عملیات اجرایی ساخت بزرگترین نیروگاه » بیوگازسوز«  کشور در 
ســایت شماره ۲ مدیریت پسماند شهرداری مشهد واقع در جاده 
میامی با حضور استاندار خراسان رضوی و جمعی از مدیران شهری 

آغاز شد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، شهردار مشهد در خصوص نوع فعالیت این 
نیروگاه که با مشارکت بخش خصوصی انجام می شود گفت: گاز 
متان ۲۰ برابر دی اکسید کربن محیط زیست را تخریب می کند و 
گازهای تولید شده در محل دفن زباله )لندفیل( مرکز بازیافت در 

فرایندی به سه مگاوات نیروی برق پاک تبدیل خواهد شد.
سید عبدالله ارجائی افزود: هر روز بیش از ۲ هزار تن زباله در مشهد 
جمع آوری می شود و این در حالی است که ۱۲ درصد این مقدار 
از مبدا تفکیک می شود و البته نسبت به گذشته افزایش نیز داشته 
است. وی ادامه داد: اگر بتوانیم سهم جمع آوری هوشمند را افزایش 
دهیم، گام بلندی برداشته ایم و مردم نشان داده اند که در همراهی 

با طرح های محیط زیستی، بسیار همراه هستند.
شــهردار مشهد گفت: طرحی در دست بررسی است که برخی از 
مناطق شهر مشــهد به صورت آزمایشی موظف به تفکیک تمام 
زباله های خود از مبداء شوند و این در حالی است که این طرح در 
بسیاری از کشورهای دنیا نیز در حال انجام است و ما نیز، نیاز به 

پشتیبانی از سوی دولت برای اجرای آن داریم.
ارجائــی با اشــاره به توجه 
مدیران کشور در به حرکت 
انداختن سرمایه های راکد 
افــزود: زباله، یکــی از این 
ســرمایه هایی است که در 
بســیار وجود  شهر مشهد 
دارد و ما نیز استفاده از آن، 

با هدف رسیدن به برق پاک را دنبال می کنیم.
عضو شورای شهر مشهد نیز در این مراسم گفت: اجرای ۲۰ طرح 
کلان کشوری در حوزه زیست محیطی شهر مشهد برنامه ریزی 
شده است و امروز شاهد کلنگ زنی نخستین طرح از آن مجموعه 
هستیم. حسن کریمدادی افزود: این نیروگاه که با مشارکت بخش 
خصوصی در حال ایجاد است در مدت یک سال به نتیجه خواهد 
رسید و دفن زباله که مشکلات زیاد زیست محیطی دارد منجر به 

تولید برق پاک می شود.
وی ادامه داد: در گذشته پنج هزار مشترک فعال برای جمع آوری 
زباله خشک داشتیم که امروز به 3۰ هزار مشترک رسیده است و 

مشهد جزء بهترین های کشور در تفکیک زباله است.
نیروگاه بیوگازسوز با هدف تولید برق از زباله با سه دستگاه مولد و 
سرمایه گذاری ۹۰۰ میلیارد ریال توسط بخش خصوصی در سایت 
شــماره ۲ بازیافت مواد و تبدیل انرژی واقع در کیلومتر 35 جاده 

مشهد - میامی ساخته می شود.

انهدام باند قاچاق اسلحه در مشهد
فرمانــده انتظامی مشــهد 
گفت: طی ۲ فقره عملیات، 
باند قاچاق اسلحه و مهمات 
در مشــهد منهدم شــد و 
سارقان ۱۰ میلیارد تومانی 
از منزل مسکونی با تهدید 
چاقو و اسلحه کلت کمری 

نیز دستگیر شدند.
سرهنگ احمد نگهبان روز گذشته در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
افزود: ماموران اداره عملیات ویژه فرماندهی انتظامی مشــهد در 
این عملیات ضربتی با تحقیقات گســترده، چهار متهم به قاچاق 
اسلحه را شناســایی و پس از ردزنی های دقیق، این افراد را که با 
یک دستگاه خودروی سواری از شمال کشور به مقصد مشهد در 

حرکت بودند را در حوالی مشهد دستگیر کردند.
وی ادامه داد: در این عملیات هفت قبضه اسلحه گرم ساچمه ای، 
هشت فشنگ ساچمه ای، یک قبضه قنداق وینچستر و یک قبضه 

شمشیر کشف شد و تحقیقات ادامه دارد.
سرقت ۱۰ میلیارد تومانی با تهدید اسلحه 

فرمانده انتظامی مشــهد در ادامه از وقوع ســرقت از ســاکنان 
ســاختمانی در بلوار میرزا کوچک خان خبــر داد و افزود: ۲ نفر 
با تهدید چاقو و اسلحه کلت کمری، مقادیری طلا و وجه نقد به 

ارزش ۱۰ میلیارد تومان را سرقت کردند.
سرهنگ نگهبان افرود: سه نفر در این خصوص دستگیر شدند و 

تحقیقات ادامه دارد.

تاملی بر کودکان بازمانده از تحصیل در خراسان شمالی؛

تلاش برای زنده کردن رویاهای خاموش
آستین هایی که برای یاری دانش آموزان 
بازمانده از تحصیل بالا زده شد تا میوه های 
شادی و امید را به قلب های شکسته این 
کودکان و نوجوانان که رویای تحصیل را 
در سر می پروراندند، هدیه دهد و لبخند 

شادی بر لب آنان بنشاند.
ایرنا، چشــمان  به گــزارش خبرنــگار 
منتظر کودکان کار و بی سرپرســت و یا 
بدسرپرســت این روزها در این اوضاع و 
شرایط دشــوار اقتصادی بیشتر از روزها 
و ســال های قبل است و دست های سرد 
آنان بیشــتر از هر زمان دیگری نیازمند 
فشــرده شدن دارد و حس گرم همدلی و 
حمایت از سوی مسوولان و خیرین به آنها 
قوت قلب می دهد. این روزها در خراسان 
شمالی بستر حمایت از این قشر مهیاست، 
چرا که دولت، مسوولان آموزش و پرورش 
را ملزم به شناســایی این کودکان کرده 
است در حالی که حمایت دولت محدود 
بوده و فقط هزینه کتاب و وســایل مورد 
نیاز تحصیل آنهــا را تامین می کند و در 
رابطه با هزینه آموزشی آنها نیازمند کمک 
نیکوکاران است. منظور از کودک بازمانده 
از تحصیل، گروه سنی 6 تا ۱۸ سال است 
که در چرخه آموزشی کشور حضور ندارند 
و ۲ گروه را شامل می شوند اولی؛ کودکان 
مناطق عشایری و روستاهای دورافتاده و 
کم  جمعیت است که از اول وارد سیستم 
آموزشــی نمی  شوند؛ به جز این کودکان 
تعداد کمی از کودکان و به ویژه دختران در 
روستاها و حاشیه شهرها به دلیل ناآگاهی، 
تعصب و فقر والدین، رنگ مدرسه را نمی  

بینند و اینها بیسواد مطلق هستند.
گروه دوم کودکانی هستند که در 6 سالگی 
وارد مدرسه می  شوند و پس از چند سال 
تحصیل به دلایل مختلفی ترک تحصیل 
می  کنند؛ این کودکان بیشتر در سن کم 
وارد بازار کار شده و در شرایط نامناسب و 
ظالمانه ای به ناچار به کودکان کار تبدیل 
می شوند. سابقه امر نشــان می دهد که 
در میــان کودکان لازم التعلیم بازمانده از 
تحصیل آسیب پذیری دختران به دلیل 
شــرایط خاص حاکم بر جامعه شهری و 
روستایی بیشــتر و به عنوان یک مشکل 
جدی آموزشــی و پرورشی مطرح است 
و براساس بررسی ها؛ فقر، بدسرپرستی، 
بچه های طلاق، مهاجــرت، نبود علاقه 
و نداشــتن انگیزه، بیماری و دیرآموزی از 
جمله علل ترک تحصیــل کودکان لازم 
التعلیم به شمار می رود. بسیاری از جامعه 
از  شناسان معتقدند محرومیت کودکان 
رفتن به مدرسه و محیط های آموزشی، 
عواقب بسیار ناخوشایندی به همراه دارد. 
به طوری که بیشتر این کودکان که اتفاقا 
بسیاری از آنها باهوش هستند و به دنبال 
شیوع بیماری کرونا و اختلال در وضعیت 
معیشتی طبقه ضعیف جامعه تعداد آنها 
نیز رو به فزونی گذاشــته است، به علت 
اینکه پیش از رشد عقلی وارد بازار کار می 
شوند، اغلب آنها به مرور زمان انواع آسیب 
های اجتماعی و جرایمی همچون اعتیاد، 
ســرقت، قتل و البته مشکلات روحی و 

روانی را تجربه می کنند.
ترک تحصیل و علل آن

یکی از مشــاوران تحصیلی در خراسان 
شمالی می گوید: زمانی که فرزندانمان به 
دنیا می آیند همه ما رویاهای قشنگی را 
برای آنها تصور می کنیم، آداب و معاشرت 
مناسب، تحصیلات عالیه، ازدواج درست، 

شغل بهتر و مسکن اما به مرور زمان که 
فرزندانمان بزرگتر می شوند اتفاقاتی رخ 
می دهد که رویاهای ما را به هم می ریزد، 
به طور مثال در مدرســه دچار مشکلاتی 
می شوند، دچار افت تحصیلی شده و در 

نهایت ترک تحصیل می کنند.
علی افشــین می افزایــد: ترک تحصیل 
دانش آموزان هم برای خــود آن ها و هم 
برای جامعه و خانواده آسیب ها و پیامدهای 
بلند مدتی دارد که بهتر است شخص یا 
کودک بواسطه خانواده ها، روان شناسان و 
مشاوران به عوامل و راه های مبارزه با آن 

آشنا شود.
بســیاری از کودکان و نوجوانان که رشد 
جسمی، قد و وزن آن ها حکایت از بهنجار 
بودنشان دارد. به خوبی صحبت می کنند، 
بازی می کنند، همانند سایر همسالانشان 
ارتباط برقرار می کنند و در خانه هم رفتار 
و اخلاق عادی دارند. اما در زمان درس و 
خواندن و نوشتن، دچار مشکلات متعددی 
مانند کاهش انگیزه، استرس و اضطراب 
فراوان می شوند. اما باید اندیشید که این 

مشکل از کجا نشات می گیرد؟
دلایل متفاوتی همچون فرهنگ، خانواده، 
جامعه، مدرسه، شخصیت فرد، مشکلات 
مالی و اقتصــادی موجب ترک تحصیل 
دانش آموزان از مدرسه می شود که برخی 

ازآن به شرح ذیل است.

مشکلات مالی و اقتصادی
دکتر افشین خاطرنشان می کند: خانواده 
هایی که با معضل فقر دست و پنجه نرم 
می کنند ممکن است توان تهیه مایحتاج 
و نیازهــای ضروری تحصیــلات را برای 
فرزندش نداشــته باشند برهمین اساس 
برای تامین مخارج زندگی خانواده خود و 
کســب درآمد اقدام به مهاجرت و کار در 
شــهرهای بزرگ می کنند یا به دامداری 
و کشاورزی مشغول می شوند که در این 
بین اگر دارای فرزند پسر باشند آنها را نیز 
به کار می گیرند و اگر دختر باشد در امور 
منزل و کارهایی مانند بافندگی و دوزندگی 
و نگهداری از خواهر و برادرهای کوچک به 

کارگیری می شوند.

افسردگی دانش آموزان
نوجوانان نیز بــه دلیل تغییرات روحی و 
جســمی ممکن است با مشکلات خلقی 
مواجه شوند، حساسیت بالای نوجوانان، 

باعث بروز افسردگی می شود.
دانش آموزان افســرده بــا توجه به خلق 
پایین، تمرکزی در مدرســه ندارند و در 
نتیجه عملکرد تحصیلی آنها دچار مشکل 
می شود و اگر به موقع درمان نشود موجب 
افت تحصیــل و در نهایت ترک تحصیل 

دانش آموزان می شود.
محیط مدرسه و کادر آموزشی

این مشــاور تحصیلی در خراسان شمالی 
تصریح می کند: اگر محیط مدرسه محیط 
نامناسبی باشد یا سیستم آموزشی و فضای 
مدرسه و کلاس درس برای دانش آموزان 
جذاب نباشد علاقه دانش آموزان به درس 
خواندن کم می شــود، برخورد نامناسب 
معلمان یا کادر مدرســه از جمله عوامل 
بی انگیزه شدن دانش آموزان خصوصا در 
سنین نوجوانی یکی دیگر از عوامل ترک 

تحصیل دانش آموز محسوب می شود.
انتخاب نادرست رشته تحصیلی

یکی از مهم تریــن انتخاب های زندگی 
انتخاب رشــته تحصیلی مناســب است 
که بر زندگی و آینده وی نقش اساســی 
دارد، دانش آموزان نا آگاهانه وارد رشــته 
تحصیلی می شــوند که نه استعداد آن را 

دارند نه توانایی و علاقه، نیاز اســت ابتدا 
مشــاوران به دانش آموزان کمک کنند 
نقاط ضعف و قوت خود را بشناســند و با 
توجه به استعداد، علایق، توانایی و بازارکار 

رشته تحصیلی مناسبی انتخاب کنند.
اگر رشته تحصیلی کورکورانه انتخاب شود 
موجب ضعف عملکرد تحصیلی دانش آموز 
شده و این امر نیز منجر به ترک تحصیل 

می گردد.
مشکلات خانوادگی

دکتر افشین می گوید: متاسفانه اگر خانواده 
در ارتباط با یکدیگر دچار مشکل شوند یا 
والدین دائم با یکدیگر درگیری داشــته 
باشند تاثیر بســیار نامناسبی بر روحیه 
فرزندان دارد. عدم تمرکز، افســردگی و 

اضطراب از نشانه های مشکلات خانوادگی 
است که در نهایت خود را با افت تحصیلی 

نشان می دهند.
دوستی های نامناسب

همســالان دانش آمــوزان نقش مهمی 
در رشــد و پیشــرفت دانش آموزان دارد 
و همنشــینی بــا افراد موفق، انســان را 
موفق بار مــی آورد؛ اما اگر دانش آموز با 
دوستانی همنشینی کند که اهمیتی به 
درس و تحصیل نمی دهد مانند آنها رخ 
نشان داده و دچار افت تحصیلی می شود. 
بنابراین بهتر است در انتخاب دوست خوب 
فرزندانمان را یاری کنیم و با رفتار دوستانه 
قبل از اینکه با کودکان و نوجوانان در نقش 
یک معلم و یا اولیا نقش آفرینی کنیم با 

آنها دوست باشیم.
کودکانی پشت چراغ های قرمز

حال با این مواردی که ذکر شد کودکانی 
که ناخواســته وارد بحرانی از زندگی می 
شوند و نتایج به ترک تحصیل آنها منجر 
شده اما دراین میان فقط در کلاس درس 
حاضر نشدن نیست بلکه برخی از آنها وارد 
پروســه جدیدی از زندگی همچون بازار 
کار می شوند. کودکانی که نه نمی توانند 
کودک باشند و نه بزرگ باشند اما چاره ای 
جز انتخاب گزینه ای که برای آنها گذاشته 

شده است ندارند.
کودکان کار خیابانی با مشکلات اقتصادی 
دســت و پنجه نرم می کنند و بدون در 
نظر گرفتن آینده شان، نان آوران کوچکی 
هســتند که به دلایل مــرگ، بیماری یا 
اعتیاد والدین خود بــرای تامین مخارج 
زندگی خود و خانواده هایشــان چاره ای 
جز انجام فعالیت هــای کاذب به صورت 
مداوم ندارند. بازماندن از تحصیل، خانه و 
کاشانه نامناسب، قرار داشتن در معرض 
استفاده افراد سودجو، احتمال آلوده شدن 
به مصرف مواد مخدر از حداقل تهدیدهایی 
است که کارشناسان علوم اجتماعی برای 
زندگی کــودکان کار خیابانی مطرح می 
کنند که همین مسایل توجه به ساماندهی 
آنان را ضروری کرده اســت. بخش عمده 
ای از فشــار اقتصادی خانواده در مناطق 
کمتر توسعه یافته و محله های فقیرنشین 
پایین شهر بر روی شانه های نحیف این 
دختران و پسران کم سن و سال است آنان 
با فعالیت هایی چون واکس زدن کفش ها، 
گل فروشی، فال فروشی، دست فروشی، 
اســفند دود کردن، شیشــه پاک کنی و 
سایر مشاغل کاذب و آسیب زننده مشغول 

کسب درآمدی اندک هستند. 

بسیاری از کودکان و نوجوانان که رشد جسمی، قد و وزن آن ها حکایت 
از بهنجار بودنشان دارد. به خوبی صحبت می کنند، بازی می کنند، همانند 

سایر همسالانشان ارتباط برقرار می کنند و در خانه هم رفتار و اخلاق 
عادی دارند. اما در زمان درس و خواندن و نوشتن، دچار مشکلات 
متعددی مانند کاهش انگیزه، استرس و اضطراب فراوان می شوند.

,,

استاندار خراسان شمالی:  انتقال آب های مرزی راهکار حل مشکلات بخش کشاورزی است
استاندار خراسان شمالی با اشاره به حمایت 
دولت از اجرای طرح انتقال آب های مرزی به 
شهرهای استان گفت: این طرح راهگشای حل 
مشکلات بخش کشاورزی است. به گزارش 
صبح امروز به نقل از روابط عمومی استانداری، 
محمدرضا حسین نژاد در اجلاسیه استانی 

سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی اظهار کرد: 
کشاورزی به عنوان پیشران اقتصادی خراسان 
شمالی از اهمیت برخوردار است و تامین آب 
برای این بخش در اولویــت قرار دارد. وی با 
بیان اینکه آب آشــامیدن شهروندان در سه 
شهر از منابع سطحی و سدها تامین می شود 

افزود: کیفیت و کمیت آب های سطحی به 
میزان بارندگی ها وابسته است و در شرایط 
خشکسالی و کاهش بارندگی ها، کیفیت و 
کمیت آب سدها دستخوش تغییر می شود 
از این رو بایــد به فکر منابع پایدار برای آب 

آشامیدن بود. ان
راس

خ
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برای حضور در لیگ قهرمانان آسیا؛

توصیه AFC برای ایجاد تیم فوتبال زنان
کنفدراسیون فوتبال آسیا آیین نامه فصل 
آینده مســابقات لیگ قهرمانان آسیا و 
AFC کاپ را اعــلام کرده که تیم های 
بــرای اخذ مجوز حرفه ای حضور در این 
مســابقات باید الزامات موجود را رعایت 

کنند.
به گزارش ایســنا، کنفدراسیون فوتبال 
آســیا آیین نامه صدور مجوز حرفه ای 
برای تیم های حاضر در مســابقات لیگ 
قهرمانــان آســیا و AFC کاپ را برای 
فصل ۲۴ - ۲۰۲3 که از تابســتان سال 
آینده شــروع می شــود اعلام کرد. این 
آیین نامه به زودی توسط کمیته صدور 
مجــوز حرفه ای فوتبال ایــران هم اجرا 

خواهد شد.
کمیته صدور مجوز حرفه ای فوتبال ایران 
سال گذشته به علت صدور مجوز صوری 
برای تیم های اســتقلال، پرسپولیس و 
گل گهر سیرجان محروم و تعلیق شده 
بود و این ســه تیم هم نتوانســتند در 
لیگ قهرمانان آسیا شرکت کنند. سایر 
تیم های ایران به جز فولاد و ســپاهان 
هم نتوانســتند پروانه حرفه ای خود را 
به دست آورند اما با پیگیری های انجام 
شده، کمیته صدور مجوز حرفه ای ایران 
در آستانه لغو تعلیق قرار دارد و کارگروه 
صدور مجوز حرفه ای و کمیته مسابقات 
AFC رفع تعلیق ایران را تایید کرده اند 
و در صورت تایید این مساله در کمیته 
اجرایی، تیم های داوطلب برای کســب 
پروانه  حرفه ای می توانند به فدراســیون 

فوتبال مراجعه کنند.
با توجه به این که مسابقات AFC یک 
ســال به تعویق افتاده، هنوز نمایندگان 
ایران در فصل آینده مشــخص نشده اند 
اما استقلال و نساجی به عنوان قهرمان 
فصل گذشته لیگ برتر و جام حذفی، دو 
تیمی هستند که احتمالا سال آینده به 

کنفدراسیون فوتبال آسیا معرفی شوند.
طبیعتا همه تیم های ایرانی برای حضور 
در لیگ قهرمانان آسیا باید مجوز حرفه ای 
خود را اخذ کنند که با توجه به ساختار 

فوتبال ایران کار بسیار سختی است.

در این گزارش به مــرور بخش هایی از 
آیین نامه کنفدراســیون فوتبال آســیا 

پرداختیم که امروز منتشر شده است:
در مــاده ۱5 این آیین نامه درخواســت 
 B در ســه استاندارد  AFC فوق العاده
A، و C درجه بندی شده است به شرح 

زیر است:
A: الزامی است و در صورت فقدان، مجوز 

صادر نمی شود.
B: رعایت نشــدن این مساله منجر به 

جریمه می شود.
C: پیشنهادی است.

از الزامــات جالب توجــه AFC برای 
تیم های حاضر در لیگ قهرمانان آســیا 
که تیم های ایرانی ملزم به اجرای آن ها 

هستند باید به موارد زیر اشاره کرد:
)A استادیوم های ثبت شده )شاخص -

متقاضی مجوز باید یک اســتادیوم برای 
بازی در مسابقات باشگاهی AFC داشته 
باشد. این ورزشگاه می تواند تحت مالکیت 
باشگاه باشد یا قرارداد کتبی برای استفاده 
از ورزشــگاه در مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا تهیه شود. هم چنین این ورزشگاه ها 
باید مجوز حرفه ای را دریافت کرده باشند.
هم چنیــن در آیین نامه بــر ارائه پروانه 

ایمنــی و برنامه خروج تماشــاگران از 
ورزشگاه تاکید شده که ارائه این مدارک 
الزامی است و در غیر این صورت پروانه 

این استادیوم ها صادر نمی شود.
)A سرمربی تیم اصلی )شاخص -

متقاضی مجــوز باید یک مربی با مدرک 
مربیگری معتبر منصوب کند. مربی تیم 
باید مدرک پرولایسنس AFC را داشته 

باشد.
)A مدارک قانونی )شاخص -

۱. متقاضی مجوز باید مدارک زیر را ارائه 
دهد:

یک کپی از اساســنامه فعلی شــرکت، 
سند ثبت عمومی )مانند ثبت تجاری( 
که نشــان می دهد متقاضی مجوز یک 
شخص حقوقی است که حاوی حداقل 
اطلاعاتی مانند نام ثبت شده، فهرست 

امضاکنندگان مجاز و ... است.
)A برنامه های توسعه جوانان )شاخص -

یــک برنامه ســه تا هفت ســاله دارای 
اهداف، فلســفه بازی جوانان و فلســفه 
رشــد جوانان، پرســنل فنی، پزشکی، 
اداری، زیرساخت های موجود برای بخش 
برنامه های آموزشــی، حمایت  جوانان، 

پزشکی از بازیکنان جوان و ... باشد.

از نکات جالب توجه این که هر فوتبالیست 
جوان باید از از آموزش اجباری مدرســه 
مطابق با قوانین ملی تبعیت کند و همه 
فوتبالیست ها تحصیلات غیرفوتبالی خود 

را ادامه دهند.
)A تیم های جوانان )شاخص -

متقاضی مجوز حرفه ای حداقل باید دو 
تیم جوانان در گروه های سنی مختلف 
در محدوده سنی ۱5 تا ۲۱ سال، حداقل 
یک تیم جوانان در محدوده سنی ۱۰ تا 
۱۴ سال، حداقل یک تیم زیر ۱۰ سال 
داشته باشــد که هر تیم جوانان به جز 
زیر ۱۰ سال باید در مسابقات رسمی یا 
برنامه هایی که در سطح ملی، منطقه ای یا 
محلی اجرا می شوند و توسط AFC به 
رسمیت شناخته می شوند، شرکت کند. 
مراقبت های پزشکی و آموزشی از دیگر 
الزامات AFC است که تیم ها باید این 

مسائل را رعایت نکنند.
)C تیم زنان )شاخص -

این کنفدراسیون هم چنین به تیم های 
داوطلب برای مجوز حرفه ای پیشــنهاد 
کرده تیم  زنان هم داشته باشند اما نبود 
تیم زنان منجر به محرومیت یا جریمه 

نمی شود.

سجادی: کارهای VAR در حال انجام است
وزیــر ورزش و جوانان از پیگیری انجام 
امــور مربوط به تکنولــوژی VAR در 

فدراسیون فوتبال خبر داد.
به گزارش ایســنا، حمید ســجادی در 
حاشیه جلســه امروز هیئت دولت در 
جمع خبرنگاران اظهــار کرد: کارهای 

مربوط به تکنولــوژی VAR در حال 
انجام اســت. یک نامه ای تهیه کردیم 
که استان هایی که نیاز به VAR دارند 

استانداران از آن حمایت کنند.
وی افــزود: کارهــای لازم از طــرف 
فدارسیون فوتبال در این زمینه در حال 

انجام است.
داور  کمــک  داد:  ادامــه  ســجادی 
ویدئویی هم درخواســت باشــگاه ها و 
هم جــزو شــاخص های VAR برای 
حرفه ای ســازی و اســتانداردهای روز 

دنیای فوتبال است.

کمک جنجالِ ویدئویی!
کمک داور ویدئویی یک فناوری برای همه است و تنها وقتی معنا پیدا 
می کند که به روشــی واحد در همه ورزشگاه های یک لیگ فوتبال 

تبدیل شود.
به گزارش ایســنا، در یادداشــتی در روزنامه همشهری آمده است: 
»پس از همه حرف های ضدونقیض این ماه ها درخصوص اســتفاده 
از کمــک داور ویدئویی در فوتبال ایران، حالا طرح تازه فدراســیون 
فوتبال برای استفاده از این تکنولوژی می تواند همه هواداران فوتبال 
 VAR در جهان را به حیرت وادارد. تصمیم فدراسیون برای راه اندازی
در چند اســتادیوم لیگ برتر و ادامه دادن به همان شرایط قبلی در 
بقیه ورزشــگاه ها نه تنها نافی عدالت است، بلکه به  طور کلی شبیه 
توهمی به  نظر می رســد که هرگز ظرفیت اجرایی نخواهد داشت. 
مگر می شــود صحنه ای در استادیوم آزادی تهران پنالتی باشد و در 
ورزشــگاه قایقران انزلی حکم ادامه بازی داشته باشد؟ مگر می شود 
صحنه ای در نقش جهان آفساید باشد اما در ورزشگاه بهنام محمدی 
مسجدسلیمان کاملا سالم به  نظر برسد؟ حتی جدا از بحث عدالت، 
پدیده ای مثل VAR شکل و شیوه داوری را تماما تغییر می دهد. با 
وجود کمک داور ویدئویی، کمک ها دیرتر پرچم می زنند تا حمله تیم 
کامل شود. چطور می توان در یک استادیوم شیوه متفاوتی از قضاوت 
داشت و در یک استادیوم دیگر همان روال سابق را در پیش گرفت؟ 
حتی تصور رقم خوردن چنین اتفاقی نیز محال است. یا باید زمانی از 
VAR استفاده کنیم که همه ورزشگاه ها آماده چنین کاری هستند 
یا باید قید استفاده از این تکنولوژی را بزنیم و با همین سبک و سیاق، 
همه  چیز را ادامه بدهیم. اجرانکردن این طرح قطعا از اجرای نصفه و 

نیمه آن بهتر خواهد بود.

اگر قرار است چند باشــگاه به  صورت گزینشی به سراغ استفاده از 
این فناوری بروند، چرا زمانی که باشگاه سپاهان برای انجام این کار 
پیشقدم شد، فدراسیون به شــدیدترین شکل ممکن برایش مانع 
تراشــید؟ طبیعتا چند باشگاه جلوتر از سایرین متقاضی استفاده از 
این تکنولوژی هستند اما چند باشگاه هم برای تامین منابع مالی آن 
بهانه می تراشند. باشگاه هایی که هر سال میلیاردها تومان برای مربیان 
و بازیکنان متوسط خارجی هزینه می کنند، ترجیح می دهند هزینه 
VAR را روی دوش دولت بیندازند. پس آن همه اعتراض به داوری 
و اصرار به اســتفاده از کمک داور ویدئویی در کنفرانس های خبری 
بعد از مسابقه ها تنها نمایش بوده است. اگر واقعا دغدغه تصمیم های 
عادلانه در فوتبال وجود دارد، همه باید سهم شــان را در این زمینه 
ایفا کنند. باشگاه هایی که ســالانه بین ۱۰۰ تا ۲۰۰  میلیارد تومان 
هزینه دارند، نمی توانند یک دهــم این هزینه را به  عنوان یک خرج 
همیشگی برای داشتن VAR انجام بدهند؟ طبیعتا چنین مسئله ای 
باورنکردنی خواهد بود. اگر واقعا باشــگاهی توانایی اســتفاده از این 
فناوری و هزینه کردن برای آن را ندارد، بهتر است اصلا در رقابت هایی 
مثل لیگ برتر شرکت نکند. این موضوع باید به یک الزام کلیدی برای 

همه تیم ها تبدیل شود.
رفته رفته تصویر فوتبال بدون VAR در حال محوشــدن از صحنه 
روزگار است. اگر این تکنولوژی در ایران به  کار گرفته نشود، دیگر نه 
داورها شانسی برای قضاوت بین المللی دارند و نه اصلا تیم ها با شرایط 
بازی در رقابت های برون مرزی کنار می آیند. فوتبال در هیچ نقطه ای 
از دنیا به هیچ  وجه نمی تواند بــدون VAR تداوم پیدا کند. با این 
حال، شیوه استفاده از این تکنولوژی نیز اهمیت بسیار زیادی دارد. با 
حرف وحدیث هایی که در روزهای اخیر شنیده شده به  نظر می رسد 
فدراسیون نشین ها از این قابلیت برخوردار هستند که همین راه تازه 
را نیز به بیراهه بکشانند و کاری کنند که هواداران فوتبال آرزو داشته 
باشند VAR هرگز به فوتبال ایران وارد نمی شد! اگر قرار است این 
ماجرا بدون آمادگی لازم و بدون اندیشیدن تمهیداتی برای ورود به 
همه استادیوم ها صورت بگیرد، بهتر است که فعلا مسکوت بماند. با 
این تکنولوژی نباید به  صورت گزینشی برخورد کرد و نباید شرایطی 
را به  وجود آورد که بعضی از تیم ها از این دایره خارج شوند. کمک داور 
ویدئویی یک فناوری برای همه است و تنها وقتی معنا پیدا می کند که 

به روشی واحد در همه ورزشگاه های یک لیگ فوتبال تبدیل شود.«

مستطیل سبز

ش
ورز

با دفاع مربی تیم ملی کشتی آزاد انجام می شود
تست »قاسمپور« در وزن جدید

مربی تیم ملی کشــتی آزاد تاکید کرد: با 
ارزیابی صورت گرفته از کامران قاسمپور 
در وزن ۹7 کیلوگرم مقابل کایل اسنایدر 
آمریکایی، مطمئن هســتیم او در رویداد 
بعدی به لحاظ وزنی و تجربه، بهتر مبارزه 

خواهد کرد.
مصطفی میرعمادیان در گفتگو با ایسنا، 
درباره عملکرد تیم ملی کشــتی آزاد در 
رقابت هــای جام جهانی آمریــکا، اظهار 
کرد: در خصوص تیم اعزامی به رقابت های 
جام جهانی تصمیــم کادر فنی این بود 
که به نیروهای امیــد و جوانان همراه با 
چند باتجربه میدان داده شــود تا به یک 
ارزیابی که از قبل برنامه ریزی شده دست 
پیدا کند. به طور کلی ماهیت حضور در 
تورنمنت ها این است که اولا میزان آمادگی 
کشتی گیران مورد نظر کادر فنی سنجیده 
شــود و همچنین نیروهای تازه نفس و 
آینده دار مقابل حریفان درجه یک دنیا به 

میدان بروند و محک بخورند.
مربی تیم ملی کشــتی آزاد درباره دلایل 
حضــور کامــران قاســمپور در وزن ۹7 

کیلوگرم که با شکســت او مقابل کایل 
اسنایدر قهرمان جهان و المپیک از آمریکا 
همراه شد، گفت: قاسمپور طی دو یا سه 
سال اخیر پیشرفت چشمگیری داشته و 
همه اهالی کشتی از جمله پیشکسوتان، 
کارشناسان و اهالی رسانه نگران حضور او و 
حسن یزدانی در یک وزن المپیکی بودند. 
همین موضوع مهم کادر فنی را ملزم کرد 
تا درباره خواسته های به حق جامعه کشتی 
و همچنین در خواســت شخص کامران 
قاسمپور، یک محک جدی برابر نفر اول 

این وزن در جهان داشته باشیم.
وی تصریح کــرد: مطمئنا کامران و کادر 
فنی به شــرایط جام جهانــی از جمله ۲ 
کیلوگرم ارفاق وزن و همچنین مبارزه در 
خانه حریف واقف بودند اما هدف این بود 
که می خواستیم ارزیابی درستی از کشتی 
کامران قاسمپور در شرایط سخت داشته 
باشــیم. با ارزیابی صورت گرفته مطمئن 
هستیم قاســمپور در صورت انتخاب در 
وزن المپیکی ۹7 کیلوگرم، در مســابقه 
بعدی چه به لحاظ وزنی و یا تجربه، بهتر 

مبارزه خواهد کرد.
میرعمادیان، ادامــه داد: البته ما نمونه 
های تاریخی زیادی از این دست داریم. 
آرســن فادزایف دارنده ۸ مدال جهان و 
المپیک و کنی ماندی قهرمان ۴ مداله 
جهــان و المپیک زمانیکه هــر دو در 
مسابقات المپیک سئول در اوزان 6۸ و 
7۴ کیلوگرم به مدال های طلا رسیدند، 
سال بعد در مســابقات جهانی ۱۹۸۹ 
مارتینی ســوئیس، فادزایف ترجیح داد 
خــودش را در وزن بالاتر محک بزند یا 
سرگئی بلوگلازوف روسی، نابغه کشتی 

دنیــا در وزن 57 کیلوگرم مقابل جان 
اســمیت اعجوبه آمریکایی در وزن 6۲ 
کیلوگرم در یک تورنمنت مبارزه کرد. 
همچنین نمونه دیگر این اتفاق در تیم 
ملی کشــتی آزاد ایران در مســابقات 
جهانی۱۹۹۸ تهــران بود، جاییکه کادر 
فنی تیم ملی در آن سال تصمیم گرفت 
از وجود رســول خادم و عباس جدیدی 
که هر دو در یــک وزن بودند، در اوزان 
۱۰۰ و ۱3۰ کیلوگرم استفاده کند که 
هر دو نفر توانستند به مدال های طلا و 

نقره جهان برسند.
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دفتر خراسان شمالی: 05832259018

 مطالب درج شده در روزنامه الزاما به 
معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

 روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و 
مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.

SOBH_EMROOZ

SOBH_EMROOZ

درگاه پرداخت امن

شرایط ویژه اشتراک انبوه روزنامه صبح امروز  برای پیک 
موتوری ها،باربری ها و شرکت های خدماتی

0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -   0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6 با ما تماس بگیرید: 


